
پنهان شدن پشت نظارت استصوابی
مصطفی تاج زاده چندی پیش در توییتر 
نوشته بود: »سردار صفوی علت مشکلات 
را تشخیص نادرســت مردم احساساتی 
می خواند تا کسی به دخالت های روزافزون 
دولــت پنهان فکر نکند که بویژه با حربه 
نظارت استصوابی مانع ورود شایستگان 
به چرخه مدیریت کشــور می شــود«. 
امیرحســین ثابتی در پاسخ نوشــت: »  مگر در انتخابات شورای شهر تهران 
نظارت اســتصوابی وجود داشــت؟ الحمدلله هر 21 نفر از اصلاح طلبان رأی 
آوردند. نتیجه اش چه شد؟ شهردار شدن محمدعلی نجفی. با قایم شدن پشت 

نظارت استصوابی نمی توانید زمین بازی را تغییر دهید«.

مثل یک گلادیاتور
گلوریــا هاردی، بازیگر ایرانی فرانســوی 
ســریال کیمیا و همسر ســاعد سهیلی 
بازیگر جوان سینمای کشور، بتازگی در 
صفحه اینستاگرام خود تصویر جالبی از 
اتاق تمرین همســرش برای فیلم نهنگ 
آبی منتشر کرده است. نهنگ آبی عنوان 
مجموعه نمایش خانگــی به کارگردانی 
فریدون جیرانی اســت که نویسندگی آن را بهرام توکلی برعهده دارد. ساعد 
سهیلی نیز در نقش اصلی این مجموعه ۳۰ قسمتی هنرنمایی می کند. گلوریا 
هاردی در اینستاگرام نوشته است: »به کارت اگر عشق داشته باشی، برای هر 

لحظه اش میجنگی...مثل یک گلادیاتور«.

روزی یک وعده
اگــر از  پیگیرهــای دنیای مجــازی و 
توییتر یا حتی اینســتاگرام باشید، حتماً 
اظهارات عجیب رضا اردکانیان، وزیر نیرو 
درخصوص کم خوری چینی ها و پرخوری 
ایرانیان را شــنیده اید کــه واکنش های 
زیادی را در  شبکه های اجتماعی به دنبال 
داشته است. المیرا شریفی مقدم، گوینده 
شبکه خبر هم با انتشار توییتی در صفحه شخصی اش به صحبت های اخیر 
وزیر نیرو واکنش نشــان داد و نوشت:»از قدیم گفتند صبحانه رو تنها بخور، 

ناهار رو با دوستت، شام رو بده دشمنت! اگه یک وعده بود با وزیر نیرو!«

پرستو شناسی!
مسعود استاد، برادر میترا استاد، همسر 
دوم محمدعلی نجفی با انتشار تصویری 
از عقدنامه خواهر خود در اینســتاگرام 
خطاب بــه علی مطهری نوشــت: »از 
اینکه آقای نجفی در دام پرســتو افتاده 
بود ابــراز ناراحتی کردیــد. امیدواریم 
بتوانیــد پرســتو بــودن را ثابت کنید. 
پرسش این است: شــما که پرستوشناس بودید، چرا پیش از واقعه قتل، 
در قامت نماینده شجاع مجلس با ابزاری که در اختیارتان بود مانند طرح 
پرسش یا استیضاح، اقدام ننمودید و دختران این مرز و بوم را آگاه نکردید 
تا در دام شــکارچیان چیره دست قرار نگیرند و برای شما نیز این ظن به 

وجود نیاید که مقتول پرستو بوده است«؟

روستا - شهر 

معمولان مانند بســیاري از روستاها و شــهرهایي است که نه روستایند 
و نه شــهر. بین این دو گیر کرده اســت. چیزهایي از هر دو دارد، اما نه 
این اســت و نه آن. همین دوگانگي موجب آشفتگي، شلختگي و زشتي 

بیشتر آن  مي شود.
از دامنه کوهی که انتهای شــهر یا روستای معمولان واقع شده، می شود 
همه جای آن را بخوبی دید. بلوار اصلي به صورت خط مســتقیمي دیده 
مي شــد و کمي پایین تر،  کشکان که پیچ مي خورد و از پایین دست شهر 
عبور مي کند. معمولان در لابه لا و دامنه سه تپه نزدیک به هم پهن شده 
اســت. بالاي تپه نخست، دکلي ســفید بود و خانه هایي که معلوم نبود 
شــخصي اند یا دولتي. از کنار تپه وسطي گذشتم و تا بالاي آن رفتم. تپه 
را با ماشــین آلات راهسازي تراش داده و خانه ساخته بودند. بدون تردید 
تا دو، ســه سال دیگر، تپه سرسبز، زیر ساختمان ها دفن خواهد شد. تپه 
جنوبي هم کاملًا تســخیر شده بود. بالاي آن را صاف کرده و برای شروع 
تپه خواری، دو ســوله بزرگ که احتمالاً کاربرد ورزشــي داشت ساخته 
بودند. مســجد یا حسینیه اي هم کنارش قرار داشت که هنوز نیمه کاره 

بود و می شد چادرهای سفید سیل زدگان را داخل و اطرافش دید. 
مثل خیلي جاهاي دیگر نهادها و دستگاه هاي دولتي و رسمي در دست اندازي 
و تجاوز به طبیعت پیشــتاز بودند. وقتي بالاي کوهي یا تپه اي را دولتي ها 
اشغال مي کنند، بدون تردید دامنه هاي آن را مردم پر خواهند کرد. بالاترین 
تجاوز از آن شهرداري معمولان بود. محوطه بزرگي را درست در دامنه کوه 

گرفته و دورش دیوار کشیده بود تا ماشین آلاتشان بی پارکینگ نمانند! 
دامنه کوه با آن پوشش گیاهي و درختان بلوط زیبایش و با چشم اندازی 
زیباتر، حالا به توقفگاه تبدیل شــده بود. انگار داشــت خطاب به مردم 
می گفــت:... من تا اینجا آمدم... شــما هم بیایید! وقتی شــهرداري که 
باید حافظ طبیعت باشــد، بیشــترین و بدترین دست اندازی به طبیعت 
را می کند، فلان دستگاه دولتی یک گام جلوتر مي گذارد و بالاتر مي رود 
و این تجاوزها سلســله وار ادامه مي یابد. اگر روزي ســیلي از این سمت 
کوه بیاید، قطعاً همه ساختمان ها را با خود مي برد و به رودخانه مي ریزد. 
ما ســال ها و بارها به طبیعت بي دفاع، چنــگ انداخته و دار و ندارش را 
غارت کرده ایم. حریم رودخانه را پایمال و اشغال کرده ایم، اجازه داده ایم 
تا چهار، پنج متري آن خانه بسازند و حالا رودخانه طغیان کرده و پاسخ 
ســال ها تجاوز ما را داده اســت. این خلاصه چیزي بــود که من در این 

سفر فهمیدم. 
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ورزش
بازار اتهام زنی در استقلال داغ تر شد

 آبی ها به دنبال 
جاسوس شفر در باشگاه 

در گفت و گوی قدس با سرپرست فدراسیون بیان شد

 اگر مرا نمی خواهند
از تنیس می روم

 محمدرضا کریمی صارمی مدیرکل امور سینمایی و تئاتر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
از رشد انیمیشن کشورمان می گوید

پویانمایی ایرانی ، کیفیت جهانی

عیار مربی جدید تیم ملی امروز مشخص می شود

 »ویلموتس«
 روی باسکول کره ای  

تیم ملی فوتبال ایران در دومین دیدار دوستانه 
خود با ســرمربی بلژیکی امروز ســاعت 1۵:۳۰ 
به مصاف تیم کره جنوبی می رود. ملی پوشــان 
کشورمان که با ویلموتس شروعی توفانی داشتند 

و پس از 1۰ ســال موفق به شکست تیم ملی 
ســوریه شــدند، حالا باید در یــک دیدار 
تدارکاتــی دیگر به مصاف کره جنوبی ای 
بروند که در طی ســال ها ســکانداری 
کی روش، حســرت شکســت ایران بر 
دلشــان مانده و حالا با بنتوی پرتغالی 

به دنبال انتقام همه این سال ها هستند. 
این بازی اگر چه اسم دوستانه را یدک 
می کشد ولی باید توجه داشت هر دو 
تیم نســبت به این بازی حساسیت 
خاصــی دارند و بــرای نباختن به 
میدان مــی روند و به هیچ عنوان 
به چشم یک بازی دوستانه به آن 

نگاه نمی کنند...

فوری فوتی

دوچرخه حرام، چهار چرخه حلال!

فؤاد آگاه : خبر فوری: پرویز پرستویی با انتشار عکس زنی که در حال 
هُل دادن یک گاری دستی است در صفحه شخصی اینستاگرامش نوشت: 
»دوچرخه ســواری برایش حرام اســت، ولی هُل دادن چهارچرخه گاری 
حلال...«! مقایســه عجیب و غریب و بی ربط آقای بازیگر، واکنش منفی 
بســیاری از کاربران شبکه های اجتماعی را برانگیخت و خیلی هایشان از 
پرستویی خواستند درباره مطالبی که اطلاعات و تخصص ندارد، اظهارنظر 

نکند.
تحلیل فوری: کارشناســان معتقدند از آنجا که دستپاچگی و اظهارنظر 
در همــه حوز ه های غیرتخصصی و بحث حرام و حلال از جمله مواد لازم 
و اصلی برای ســلبریتی شدن اســت، اعتراض کاربران فضای مجازی به 
آقای پرستویی، وارد نیست. کارشناسان می افزایند: آدم یا نباید در فضای 
مجازی فعالیت کند یا اگر می کند، حتماً باید هفته ای یکی، دو اظهارنظر 

غیر تخصصی در اینستاگرامش منتشر کند!
تحلیل فوری تر: کارشناســان امور مربوط به فضای مجازی معتقدند: 
انتشــار تصاویر و  متن  های بی ربط و به شــرح زیر می تواند به شما کمک 
کند که حتماً در  شــبکه های اجتماعی حضوری فعال و جنجالی داشته 
باشــید: یک - تصویر کودک کار در حال پاک کردن شیشه یک خودرو 
لاکچری که زیرش بنویســیم: سوار شدن این خودروها بر او حرام است، 

ولی پاک کردنش حلال! 
دو- انتشار تصویر کودکی که یک چهارچرخه حامل مواد بازیافتی را هُل 
می دهد با زیرنویس: هُل دادن چیزهای دوچرخ را برایت حرام می دانند، 

اما چهارچرخ را حلال! 
سه- انتشــار تصویر زنی فقیر که عروســکی را در آغوش دارد با جمله: 
بغل کردن فرزندت را برایت حرام کرده اند اما عروســک را حلال... البته 
کارشناســان معتقدنــد خداوکیلی این مورد آخر خیلــی خیلی بی ربط 
اســت و بهتر است تا اطلاع ثانوی و پیدا شــدن  سوژه ای دیگر آن را در 

اینستاگرامتان منتشر نکنید!

سلول های سرسخت
رقیه توســلی: گفتاردرمــان، تجویز 
کــرده دوروبرِ »عزیز« را باید پرُ کنیم از 
اسامی آشنا تا حافظه و تکلمش تحریک 
بشود. گفته از جزئیات غافل نشویم. نام 
خانواده، دوســت داشــتنی ها، علائق و 
روزمره بیمار که این ها به سکته سنگینی 
که ناغافل لشکر کشیده در جانش، تلنگر 

خوبی است.
طبق دســتور متخصص حالا ساعتی 
می شود که »آفرینش« با ناز و نوازش 
دارد روی اسامی غذاها مانور می دهد 
بلکه واکنشی بگیرد از مادربزرگی که 
به جا نمی آوردش.او آهســته و آرام 
پیش می رود و من از توی آشپزخانه 

دل می دهم به پرستاری مهربانانه اش. 
او می گوید: »ســوپ« و مــن با خودم 
می گــردم دنبال مُبدع ایــن غذای کم 

طرفدار. 
حدس می زنم ســوپ را نخستین بار 
زنی تنها در  یک غروب زمستانی باید 
باشــد.می گوید: »فرنی«.  بار گذاشته 
لطافــت شــیر و گلاب و شــکر، آنی 
اجازه نمی دهــد غیر این فکر کنم که 
نخســتین دفعه مادری آن ها را قاطی 
هم کرده برای طفلش. یکســر رفته تا 
مطبخ و بعد با پیاله ای داغ و ســفید و 

شاعرانه بازگشته.
»قورمه« را که هجی می کند، کوهستان 
و گیاهــان خودرویش پهن می شــوند 
پیــش رویم. آن وقت آدمــی در خیالم 

شکل می بندد که با سبدی سبزیجات 
برگشته به کلبه اش و دست زیرچانه با 
خودش حرف می زنــد. می گوید بگذار 
این ها را بریزم تــوی دیگچه با تکه ای 
گوشت و مُشــتی حبوبات ببینم چه از 

آب درمی آید!
وقتی می گویــد »امُلت«، موجودی کم 
سن و ســال جلوی چشمم رژه می رود 
که خواسته روزی روزگاری شکمش را 
سیر کند و ســر به هر طرف چرخانده 
جــز تخم مرغ و بوتــه ای گوجه نیافته. 
پس بســرعت دست به کار ساخت این 

غذا شده.
اما تا به زبــان می آورد »تهَ چین«، عزیز 
متبسّــم می شــود... نمی دانیم چه رُخ 
می دهد در سَــر مبارکــش؟ آنجا کدام 

سلول ها به گذشته و خاطرات قشنگی 
متصل می شوند که حالا آشناتر از تمام 
ماه هایی که گذشت نگاهمان می کند... 
عمه و برادرزاده، ذوق زده و دســتپاچه 
ده ها بار می گوییم »تهَ چین«... ته چین... 

ته چین...!  
نمی دانم چه رمز عبــوری در بعضی از 
کلمات جا خوش کــرده؛ اما به گمانم 
»تهَ چین« را آدمیزادی عاشق تیار کرده 
باشــد. مثلاً کســی که نیم قرن پیش، 
آوازه خوان رفته سراغ مرغ تپُل مرغدانی 
و چنــد پیمانه برنج و ســیب زمینی و 
هویج و... بعد آتشــی ساخته و خیره به 
دوردســت ها خطاب به یارش گفته: بیا 
یارجان که امــروز بخار غذا هم خوردن 

دارد!

روزمره نگاری

 آرزوهای خاک شده
وقتی روی تخت ســفید رنگ بیمارستان به هوش آمد، 
فکرش را هم نمی کرد که دکترها بگویند نخاعش صدمه 
دیده و دیگر نمی تواند روی پاهایش بایســتد. فلج شدن 
برای یک دختر جوان 19 ســاله ســخت  تر از آن چیزی 
است که من و شما فکرش را می کنیم. بخصوص اگر آن 
دختر جوان، پس از قهرمانی در مسابقات استان و دعوت 
شدن به تیم ملی تکواندو، رؤیای قهرمانی جهان را در سر 
پرورانده باشد.لابد دلش نمی خواست باور کند یک حادثه 
رانندگی در مســیر دانشــگاه به خانه او را برای همیشه 
زمینگیر کرده اســت، به همین خاطر خودش را بست به 
فیزیوتراپی و راه های درمان احتمالی. وقتی فهمید کاری 
از دســت دکترها برنمی آید و پاهایش را برای همیشه از 
دســت داده، دانشگاه و تحصیل در رشته گیاه پزشکی را 
رها کرد و دو سال خانه نشین شد. هشت سال عرق ریختن 
روی تاتمی، دان مشکی تکواندو و رؤیای قهرمانی جهان 
در عرض چند لحظه نابود شــده بود. حالا زهرا مانده بود 
با کوهــی از آرزوهایی که یکی پس از دیگری، در مقابل 

چشم هایش خاک می شدند.

 عاشقِ گل و گیاه
اهل »گلباف« است، شهر کوچکی در استان کرمان. پس از 
تیراندازی، عاشق گل و گیاه است! خودش می گوید دلیل 
علاقه اش به گل و گیاه این اســت که در فروردین به دنیا 

آمده؛ فروردین سال 1۳64. 
این که چه شــد زهرا نعمتی از تکوانــدو به تیراندازی با 
کمان رسید را شــاید خودش هم خیلی دقیق نداند، اما 
هرچه که بود پس از دو سال خانه نشینی برخلاف بسیاری 
از قربانیانِ معلولِ حوادث اینچنینی، توانســت خودش را 
قانع کند بدون پا هم می شــود زندگی کرد، ورزشکار بود 
و حتی قهرمان جهان شــد. خودش در این باره در یکی 
از مصاحبه هایش گفته است: »وقتی دوباره سراغ ورزش 
رفتم، دوســت داشتم در یک رشته گروهی فعالیت کنم، 
اما این امکان در شهر کرمان وجود نداشت. تیروکمان در 
عین حال که تأثیر مثبتی بر روحیه ام دارد، به من آرامش 
زیادی هم می دهد. همین  ها ســبب شد تیر وکمان برایم 
خیلی جدی و مهم شــود و آن را با علاقه بیشــتری یاد 

بگیرم«.

 پرچمدار المپیک
اوج درخشــش در سال 2۰12 بود. جایی که مدال طلا 
پارالمپیک لندن را کســب کرد تا نخستین و تنها زنِ 
تاریخ ورزش کشــورمان باشــد که در سطح بازی های 
جهانــی المپیک و پارالمپیک، مــدال طلا می گیرد. در 
همان مســابقات به همراه راضیه شــیرمحمدی و زهرا 
جوانمــرد که تیم ملی تیراندازی با کمــان بانوان ایران 
را در قسمت تیمی تشــکیل می دادند، عنوان سومی و 
مدال برنز پارالمپیک 2۰12 لندن را هم بدســت آورد. 
عملکردش در مسابقات پارالمپیک آن قدر حیرت انگیز 
بود که به عنوان بهترین ورزشــکار آن دوره از مسابقات 
انتخاب شــد تا کلکســیون افتخاراتش تکمیل شــود. 
محبوبیــت نعمتی در میــان مردم روز به روز بیشــتر 
می شد و درخشش هایش تا چهار سال بعد ادامه داشت 
و زمانی که به عنوان نخستین ورزشکار ایرانی، نخستین 
زن آسیایی و ســیزدهمین ورزشکار تاریخ، نامش را در 
فهرســت ورزشــکارانی که هم در پارالمپیک و هم در 
المپیک شرکت کرده اند ثبت کرد، شهرتش جهانی شد. 
زهرا نعمتی به عنوان پرچمدار کاروان ایران در المپیک 
2۰16 ریودوژانیرو آن قدر محبوب شــده بود که مردم 
سایر کشورها بخصوص برزیلی ها برای تشویق کردنش 

به محل مسابقات می رفتند!
ایــن پایان افتخارات نعمتی نبود و یک ســال بعد او به 
عنوان بهترین کماندار معلول جهان انتخاب شــد. سال 
2۰18 هم اگر اشتباه عجیب و غریب مربی و مسئولان 
تیم ملی نبود، امکان نداشت زهرا نعمتی هنگام برگزاری 
مســابقات آســیایی جاکارتا، بی خبر از زمان برگزاری 
 مسابقه اش، در سالن غذاخوری نشسته باشد و بی خبر از 
همه جا از گردونه مسابقات آسیایی حذف شود! نعمتی 
این روزها سهمیه پارالمپیک 2۰2۰ توکیو را کسب کرده 
و حالا برای گرفتن سهمیه المپیک 2۰2۰ تلاش می کند.

 طلاقِ پرحاشیه
موفقیت و درخشش های پی درپی اما دلیل بر بی حاشیه 
بودن زهرا نعمتی نیست. نعمتی مدت زیادی به خاطر 
درگیری با همسرش تیتر یک رسانه ها بود. آن طور که 
همسرش رهام شهابی، عضو تیم ملی تیراندازی با کمان 
مردان معلول کشــورمان می گوید، زهرا نعمتی پس از 

مسابقات المپیک به خانه برنگشته و برای او دادخواست 
طلاق فرســتاده اســت. زهرا نعمتی اگرچه صحبتی از 
مشکلات  خصوصی اش در رسانه ها نکرده، اما همسرش 
حســابی جزئیات اختلافشــان را توی بوق و کرنا کرده 
اســت! شــهابی حتی زهرا نعمتی را برای مدت زیادی 
ممنوع الخروج کرد و از فدراســیون جانبازان و معلولین 
خواســت او را به اردوهای تیم ملی راه ندهند تا به این 
وسیله از همسرش انتقام بگیرد! کار حتی به جایی رسید 
که فدراسیون علیه همسر زهرا نعمتی بیانیه صادر کرد و 
از او خواست پای اختلافات خصوصی را به ورزش کشور 
باز نکند. ممنــوع الخروجی زهرا نعمتی تا  مدت  ها نقل 
محافل  رســانه ای بود، اما زهرا نعمتی ســرانجام به این 
حواشی پایان داد و با حضور در برنامه فرمول یک اعلام 

کرد از رهام شهابی جدا شده است.

 در رگانم خون وطن
زهرا نعمتی ســفیر صلح ســازمان ملل است و هرسال 
در جلســات ویژه کنوانســیون حقوق معلولان شرکت 
می کند تا علاوه بر مطالبه حقوق معلولان در سراســر 
جهان، الگوی آن ها باشــد. نعمتی در یکی از جلســات 
ســازمان ملل گفته بود: »معتقــدم در همه دنیا ورزش 
یکی از بهترین روش های توانمندسازی معلولان است. 
هرگز تسلیم معلولیت خود نشوید«.  جمله ای که کمیته 
جهانی پارالمپیک آن را به عنوان یکی از 1۰ جمله برتر 
و انگیزشی دنیا انتخاب کرد. لابد به همین خاطر است 
که زهرا نعمتی اگر برای ما پرچمدار کاروان المپیک به 
حساب می آید، برای خیلی از معلولان دنیا پرچمدار امید 
است. پرچمدار کسانی که روزی خودشان را  باخته اند اما 

دوباره روی پا ایستاده اند.
البته کاربران  شبکه های اجتماعی می گویند: زهرا نعمتی 
پس از رد پیشــنهاد عضویت در تیم ملی آذربایجان در 
ازای یک خانه، یک ماشــین، ۳۰۰ هزار دلار پول نقد و 
حقوق ماهیانه ۵۰۰۰ دلار، تبدیل به پرچمدار غیرت هم 
شــده است. غیرتی که مثل همان شعری که در بیشتر 
مسابقات بر روی شال کماندار کشورمان هک می شود، 

ته دل ما ایرانی ها را می لرزاند:
ای در رگانم خون وطن

ای پرچمت ما را کفن...

 »زهرا نعمتی« به آذربایجانی ها »نه« گفت

ای پرچمت ما را کفن

محمــد تربت زاده: »پا برای یــک تکواندوکار 
همان قدر مهم اســت که انگشــت برای یک 
پیانیســت«. این را »زهرا نعمتی« می گوید که 
ســال های ســال یک تکواندوکار حرفه ای به 
حساب می آمده، اما دست تقدیر سرنوشتش را 
طوری تغییر داده که مجبور است تا آخر عمر 
که  سرنوشتی  بنشیند.  چرخدار  صندلی  روی 
خودش می گوید با وجود تلخ بودن، هیچ وقت 
تسلیمش نشده تا  سال  ها بعد تبدیل به قهرمان 
جهان، قهرمان پارالمپیک، بهترین ورزشــکار 
سال و چندین عنوان و مقام دهن پرکن دیگر 
شود که رســیدن به هرکدام از آن ها، آرزوی 
هر ورزشکاری است. اما برای زهرا نعمتی لابد 
چیزهایی مهم  تر از ایــن عناوین دهن پرکن 
وجود داشته که وقتی آذربایجا نی  ها پیشنهاد 
اغواکننده پیوســتنش به تیم ملی این کشور 
را مطرح کرده اند، در پاســخ فقط گفته است: 
»پرچم کشورم را با هیچ چیز عوض نمی کنم«.

شاهد عینی-قسمت هفدهم

  تک  نگاری های علی نور آبادی از  سفر به »معمولان«
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حمید رضا خداشناس: تیم ملی فوتبال ایران در دومین 
دیدار دوستانه خود با سرمربی بلژیکی امروز ساعت ۱۵:۳۰ 
به مصاف تیم کره جنوبی می رود. ملی پوشان کشورمان که 
با ویلموتس شروعی توفانی داشتند و پس از ۱۰ سال موفق 
به شکست تیم ملی سوریه شــدند، حالا باید در یک دیدار 
تدارکاتی دیگر به مصاف کره جنوبی ای بروند که در زمان 
طولانی سکانداری کی روش، حسرت شکست ایران بر دلشان 
مانده و حالا با بنتوی پرتغالی به دنبال انتقام همه این سال ها 
هستند. این بازی اگر چه اسم دوستانه را یدک می کشد ولی 
باید توجه داشت که هر دو تیم نسبت به این بازی حساسیت 
خاصی دارند و برای نباختن به میدان می روند و به هیچ عنوان 
به چشم یک بازی دوستانه به آن نگاه نمی کنند، بخصوص 
برای کره ای ها که  همیشه تقابل با ایران برایشان اهمیت 
زیادی داشته است. کره ای ها در چند بازی دوستانه گذشته 
شان با سرمربی جدید نتایج خوبی کسب کرده اند و موفق 
شده اند با وی کامبوج، بولیوی و استرالیا را شکست دهند و در 
چهارمین بازی تدارکاتی شان به دنبال مهم ترین پیروزی در 

ماه های اخیر هستند. 

امید بنتو به »مین« 
بنتو که از ماه اوت سال گذشته سکان هدایت کره را به دست 
گرفته تا کنون با ایران دیدار نکرده اما تیم ملی فوتبال ایران 
در کره جنوبی یک دشمن سرســخت فوتبالی به حساب 
می آید و بازی های دو تیم برای کره ای ها همیشــه مهم و 
حساس است.بنتو امیدوار است در بازی دوستانه مقابل ایران 
با درخشش سون هیونگ مین، ستاره تاتنهام، به پیروزی 
رسیده و هواداران کره ای را به خاطر پیروزی بر دشمن فوتبالی 
دیرینه شان خوشحال کند. سون بعد از بازی کره و استرالیا از 
آمادگی و اشتیاق خود برای بازی با ایران گفت و به خبرنگاران 
اعلام کرد: من هیچ مشکلی برای بازی کردن مقابل ایران 

ندارم و منتظر آن بازی هستم.

دومین تقابل ویلموتس با چشم بادامی ها
اگر چه ســرمربی پرتغالی کره جنوبی تاکنون تجربه بازی 
مقابل ایران را نداشته ولی سرمربی بلژیکی کشورمان پیش 
از این دیدار یکبار مقابل چشــم بادامی ها قرار گرفته است. 
ویلموتس در جام جهانی 2۰۱4 هدایت تیم ملی بلژیک را 
برعهده داشت  و موفق شد با این تیم به مرحله یک چهارم 
نهایی جام جهانی صعود کند. ویلموتس و تیم ملی بلژیک در 
آن جام جهانی، در مرحله گروهی با کره جنوبی دیدار کردند 
و موفق به شکست دادن کره ای ها شــدند و حالا سرمربی 
جدید تیم ملی کشورمان امیدوار است در نخستین تقابلش 
با ایران مقابل کره جنوبی دومین پیروزی خویش را مقابل 

چشم بادامی ها بدست آورد.

ترس بنتو از سناتور
پائولو بنتو در نشست خبری پیش از بازی دوستانه تیم های 

ملی فوتبال کره جنوبی و ایران گفــت: کار آنالیز حریف را 
به پایان رســاندیم و آن ها در ماه ژوئن فقط یک بازی انجام 
داده اند. حریفمان بــا تغییراتی در کادر فنــی پس از جام 
ملت های آسیا 2۰۱9 مواجه شده و من از این تیم با حضور 
مربی جدیدش کمی می ترسم.ســرمربی تیم ملی فوتبال 
کره جنوبی ادامه داد: ترس من از این است که چه چیزهای در 
تیم ملی فوتبال ایران تغییر می یابند اما امیدوارم نتیجه خوبی 
از این بازی بدست آوریم. البته اسکلت تیمی ایران حفظ شده 

و با ارائه یک بازی باز می توانیم به نتیجه لازم برسیم.

آزمون دشوار در غیاب سردار
ســرمربی پرتغالی در حالی باید آزمون سخت در سئول را 
برگزار کند که بهترین مهاجم حال حاضر فوتبال کشورمان 
را در اختیار ندارد؛ مهاجمی که توانست عنوان دومین گلزن 
برتر لیگ روسیه را از  از آن خود کند و در این بازی می توانست 
عصای دست ویلموتس باشد. نکته جالب اینکه آخرین بازی 
تیم ملی برابر کره جنوبی در رقابت های مقدماتی جام جهانی 
بود که این بازی در ورزشگاه المپیک سئول با تساوی بدون 

گل به پایان رســید که در آن بازی نیز تیم ملی مثل این بار 
سردار آزمون را در اختیار نداشت و کی روش تیم را بدون این 
مهاجم به مصاف حریف فرستاد. حالا اما مارک ویلموتس در 
همان ابتدای کار در حالی که حسینی و آزمون را در اختیار 
ندارد باید امتحانی سخت را پشت ســر بگذارد. بازی با کره 
جنوبی که در ســال های اخیر بارها توسط کی روش زخم 
خورده اند، یک دیدار جدی و انتقامی است. کره ای ها برای 
این بازی تمام ستارگان مطرحشان را دعوت کرده و با تمام 
قدرت هم به مصاف ایران خواهند آمد و این می تواند چالش 
جالبی برای سرمربی جدید تیم ملی باشد. شاید نخستین 
چالش برای ویلموتس انتخاب ترکیب یازده نفره اصلی برای 

آغاز بازی باشد. 

ویلموتس: از باختن نفرت دارم
ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: باید بتوانیم فوتبال 
زیبا و همراه با کســب نتیجه را به نمایش بگذاریم. مارک 
ویلموتس، سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در نشست خبری 
پیش از این دیدار اظهار کرد: من نمی توانم این را بگویم که تیم 

فوق العاده ای خواهم ساخت. ما باید به آینده نگاه کنیم و نگاه 
رو به جلویی داشته باشیم. برای اینکه به اهداف مان برسیم 
نیاز به انجام بازی های دوســتانه داریم. از بازی دفاعی باید 
اجتناب کنیم. باید بتوانیم فوتبال زیبا و همراه با کسب نتیجه 
را به نمایش بگذاریم. مهم ترین مسئله این است که شرایطی 
را ایجاد کنیم که باعث پیشرفت تیم و رسیدن به این اهداف 
شود. فلسفه ما در همان بازی نخست مقابل سوریه مشخص 
شــد.من فکر می کنم با توجه به آنکه ۷ تا ۸ تعویض مقابل 

سوریه داشتیم، توانستیم فوتبال خوبی ارائه کنیم.
ویلموتس در پایان در پاســخ به احتمال هم گروه شدن 
ایران و کره جنوبی در انتخابی جام جهانی قطر گفت: این 
که دو تیم قدرتمندی چون ایران و کره جنوبی رقیب هم 
هستند و با هم هم گروه شــوند اتفاق خوبی است و باعث 
پیشرفت دو تیم می شود. من تمام تلاشم را می کنم که 
فردا ایران، کره را شکســت دهد ولی باید تمام تلاشم را 
بکنم که شکست نخورم و با سیل انتقادات روبه رو نشوم. 
من از باختن نفرت دارم و دوست دارم بتوانم همواره با تیم 

ایران نتایج خوبی کسب کنم.

راهکار عجیب منچستر برای فروش »دخیا« 
ورزش: بر خلاف داوید دخیا، ســران منچســتریونایتد بی میل نیســتند که این 

دروازه بان اسپانیایی همین تابستان راهی پی اس جی شود.
او فصل بعد می تواند بی دردسر و به عنوان بازیکن آزاد، راهی تیم موردنظرش شود. 
بر خلاف دخیا، سران یونایتد دوســت دارند از انتقال او مبلغ مناسبی را در همین 
تابستان بدست بیاورند. آن ها برای راضی کردن دخیا به جدایی، به وی اعلام کردند 
که حاضرند 22.۵ میلیون یورو از مبلغ 6۷.۵ میلیون یورویی که پی اس جی پیشنهاد 

داده را به وی بدهند. 

افت چشمگیر ارزش »نیمار« در بازار 
ورزش: نیمار در ماه های اخیر بیشــتر از اینکه به خاطر کیفیت فوتبالش در راس 
خبرها باشد، به خاطر حواشی و جنجالی های بیرون زمین فوتبال، در رسانه ها مطرح 
بوده است.ارزش نیمار در بازار از 2۱۳ میلیون یورو به طرز چشمگیری سقوط کند. 
طبق گزارش انستیو CIES، ارزش کنونی نیمار در بازار نقل و انتقالات، بین ۱2۰ تا 
۱۵۰ میلیون یورو تخمین زده می شود و وبسایت ترانسفرمارکت هم ارزش نیمار را 
۱۸۰ میلیون یورو اعلام کرده است.پیش بینی می شود که با توجه به غیبت نیمار در 
کوپا آمه ریکا، او حتی در فهرست ۵۰ نفره بهترین های جهان هم جایی نداشته باشد. 

رقابت غول های پرتغال برای جذب مهاجم رئال 
ورزش: بنفیکا خود را آماده ارائه پیشــنهادی 2۰ میلیون یورویــی برای جذب رائول 
دی توماس، مهاجم رئال مادرید می کند.در شرایطی که رئال مادرید تابستان پرخرجی را 
پشت سر می گذارد، فروش برخی از بازیکنان برای درآمدزایی و متعادل کردن هزینه ها 
ضروری به نظر می رسد و دی توماس آماده نیز می تواند یکی از همین بازیکنان لقب گیرد. 
هرچند مارکا گزارش داده که رئال قیمت این مهاجم مادریدی را ۳۵ میلیون یورو تعیین 
کرده و پیشنهادات پایین تر را رد خواهد کرد. نشریه آبولای پرتغال نیز در گزارشی جداگانه 

از تمایل پورتو، دیگر باشگاه مطرح پرتغالی به جذب دی توماس خبر داده است. 

د لیخت: رونالدو گفت به یوونتوس بروم
ورزش: ماتیس د لیخت، مدافع تیم ملی هلند و کاپیتان آژاکس گفت کریســتیانو 
رونالدو در پایان فینال لیگ ملت های یوفا از او خواســته به یوونتوس منتقل شود. 
تصاویر تلویزیونی، کریستیانو رونالدو ستاره بزرگ پرتقال و ماتیس د لیخت، ستاره 
هلند و کاپیتان آژاکس را در حال خوش و بش کردن و خندیدن نشان دادند و همین 
باعث شد بعد از بازی خبرنگاران از د لیخت درباره صحبت هایی که بین او و رونالدو 
رد و بدل شده ســوال کنند.د لیخت جدایی اش از آژاکس قطعی است ولی آینده او 

همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد.

سینا حسینی : دعوای حقوقی باشگاه استقلال و وینفرد 
شفر سرمربی اخراجی این تیم روز به روز پیچیده تر می شود 
به شکلی که به گفته کارشناسان حقوقی استقلالی ها در 

آینده با مشکلات و معضلات بیشتری رو به رو شوند. 
اتهام سنگین دلالی از سوی خطیر به سرمربی اخراجی وارد 
فاز جدیدی شده است به گونه ای که سرمربی معزول آلمانی 
قصد دارد با ارائه فیلم مصاحبه خطیر به کمیته اخلاق فیفا 
از معاون ورزشی باشگاه استقلال شکایت کند تا در کنار 
دریافت مطالباتش محکومیت انضباطــی دیگری برای 

استقلال و خطیر را رقم بزند.

پست جنجالی خطیر
معاون ورزشی باشگاه با انتشار یک پست اینستاگرامی در 
صفحه شخصی خود تصویر گفت و گوهای خود و شفر در 
ارتباط با ماجرای حضور الحاجی گرو را منتشر کرد و مدعی 
شد وینفرد شفر مبلغ قرارداد مورد نظر این بازیکن برای 
حضور در استقلال را دســتکاری کرده و به نوعی در این 

زمینه سواستفاده مالی داشته است.
خطیر برای اثبات ادعاهای خود مبنی بر دلالی وینفرد شفر 
مدعی شد که با هماهنگی باشگاه استقلال این افشاگری 
را آغاز کــرده و اگر از وی حمایت شــود در آینده نیز این 
افشاگری را ادامه خواهد داد، تا مشخص شود او و هیئت 

مدیره استقلال به فکر موفقیت استقلال بوده اند.

آمارهای داخلی برای شفر
 وینفرد شفر که کاملا از این رفتار عصبانی و ناراحت بود، 
خیلی زود و سریع در صفحه شخصی خود از اعلام شکایت 
علیه خطیر خبر داد و گفت این مسئله را تا حصول نتیجه 

دنبال خواهم کرد! 
نکته قابل تامل و عجیب این است که برخی از داخل به وی 
اطلاعاتی را ارائه کردند که حالا او بنا دارد به واســطه این 
اطلاعات دردسرهای احتمالی را برای خطیر و فتحی دو 
چندان کند، شنیده می شود برخی مخالفان تیم مدیریتی 
فعلی در باشگاه استقلال مأموریت ارسال مدارک و اسناد را 
برای شفر برعهده دارند تا از این طریق به مجموعه مدیریتی 

فعلی ضربه بزنند.
البته این برای نخستین بار نیســت که چنین اتفاقی رخ 
می دهد اما گویا شدت این رفتارها در پرونده شفر بیشتر 
از هر زمان دیگری است، از قرار معلوم مدیران ارشد باشگاه 
اســتقلال کدهایی را دریافت کردند که نشــان می دهد 
عده ای از داخل به وینفرد شفر مشاوره می دهند که از چه 

روش هایی به دنبال محکومیت باشگاه استقلال باشد.
کنایه عجیب علی خطیر در بخشی از پست اینستاگرامی روز 
دوشنبه اش به عده ای خاص که علاقه مند به بحران آفرینی 
برای اســتقلال و مدیریت فعلی آن هستند نیز به همین 
دلیل بود از این رو باید دید در روزهای آینده مقابله ای با 
این جریان خواهد شد یا اینکه همچنان سیاست سکوت در 

قبال آن ها اتخاذ خواهد شد.
البته نزدیکان رسانه ای مدیران استقلال مدعی اند که در 
روزهای آینده اسناد و مدارک جدیدی از سوی خطیر فاش 
خواهد شد که فرافکنی های بدخواهان استقلال را بی اثر 
خواهد کرد.با این وجود گفته می شود هیئت مدیره در این 
رابطه نظر جالبی داشته به گونه ای که آن ها مخالف این کار 
بودند اما فتحی از آن ها خواسته در این ارتباط موضوع را به 
وی محول کنند تا بتواند حواشی احتمالی روزهای آینده را 

با این روش مدیریت کند.

حســین فیضی: ســاماندهی وضعیــت بلاتکلیف 
فدراســیون ها و هیئت های ورزشــی اســتان ها که با 
سرپرست اداره می شوند ضرورتی است اجتناب ناپذیر. 
معاونــت توســعه ورزش اداره کل ورزش و جوانان که 
وظیفه نظارت و ساماندهی این هیئت ها را برعهده دارد 
لازم است مُجدانه و سریعاً اقدام به هماهنگی با مسئولان 
مربوطه برای برگزاری مجمع انتخاباتی بیش از۱۰ هیئت 

بلاتکلیف کند.
 زمانی که قرار شد ثبت نام از کاندیداهای فدراسیون دو 
ماه زودتر از موعد پایان دوره شایســته انجام شود، این 
تصور ایجاد شــد که وزارت ورزش به دنبال این اســت 
تکلیف فدراســیون تنیس را به موقع مشخص کند اما 
اکنون حتی چندیــن ماه از پایان دوره ریاســت مجید 
شایسته گذشته و همچنان فدراسیون در بلاتکلیفی به 
سر می برد. تقریباً همه می دانند که با وجود فعالیت های 
گسترده شایسته در تنیس پایه، وزارت ورزش و جوانان 
تمایلی به ماندن وی در رأس این رشته ندارد ولی به نظر 
می رسد وزارتخانه هنوز نتوانسته به صراحت این موضوع 
را بیان کند کما اینکه شایســته در نشست خبری پیش 
از پایان سال گذشته در جمع خبرنگاران گفت: اگر مرا 
نمی خواهند بگویند و در آن صورت من دیگر در تنیس 

نمی مانم.
در همین راســتا، هیئت تنیس خراســان رضوی هم از 
جمله هیئت های بلاتکلیف است که به برگزاری مجمع 
انتخاب رئیس جدید چشم دوخته است. به منظور آگاهی 
از وضعیت بلاتکلیف فدراســیون و هیئت تنیس استان 
با مجید شایسته سرپرست این فدراسیون به گفت و گو 

نشستیم که تقدیم می گردد.

دوره کشدار سرپرستی
وی ابتدا معیار انتخاب رئیس فدراســیون و هیئت های 
تنیس  استان ها را علاقه مندی،تخصص واقتصاد برشمرد 
و افزود: تمکن مالی می تواند منشأ اثرات بسیارعالی در 

توسعه و ارتقای سطح کمی و کیفی باشد.
وی در خصــوص انتخابات فدراســیون هــم گفت: از 
شهریور سال گذشته ثبت نام کاندیداهای انتخاب رئیس 
فدراسیون تنیس انجام شده اســت و منتظر برگزاری 
مجمع هستیم که امیدواریم بخوبی برگزار شود تا تکلیف 
فدراسیون هرچه زودتر مشخص شود. همین جا هم اعلام 
می کنم اگر مرا نمی خواهند بگویند و در آن صورت من 

دیگر در تنیس نمی مانم.

اتفاق های خوب در راهند
شایســته همچنین به نتایج بدســت آمده در رنکینگ 
تنیس کشور درگروه سنی زیر۱۱ سال )دختران( و زیر 
۱4 سال پسران در آسیا اشاره و افزود: بزودی شاهداتفاق 
خوبی در تنیس کشور و درماه آینده خواهیم بود.6 ملی 
پوش دختر )چهار بازیکن یک مربی یک سرپرست( در 
مســابقات تنیس جهانی جام فدکاپ در گروه دوم زیر 
شاخه آسیایی در تاجیکستان شرکت می کنند. همچنین 
تیم ملی تنیس در تیرماه در دیویس کاپ در ســنگاپور 

شرکت می کند.
سرپرست فدراســیون تنیس در پایان خراسان رضوی 
را از استان های فعال و از قطب های اصلی تنیس کشور 
معرفی و اظهار امیدواری کرد بــا انتخاب رئیس جدید 
علاقه مند و توانمند تنیس این اســتان بیش از گذشته 

رشد و شکوفایی داشته باشد.

بازار اتهام زنی در استقلال داغ تر شد

آبی ها به دنبال جاسوس شفر در باشگاه 
در گفت و گوی قدس با سرپرست فدراسیون بیان شد

اگر مرا نمی خواهند،  از تنیس می روم

روی خط فوتسال

برنامه هفته نخست لیگ برتر فوتسال  
جدال فرش آرا با حریف تازه وارد در ورامین

ورزش: نشست هم اندیشی و مراسم قرعه کشی مسابقات 
فوتسال لیگ برتر باشگاه های کشــور در شهر ساری و به 
میزبانی باشگاه شهروند برگزار شد و ۱4 تیم حاضر در این 
مســابقات از برنامه دیدارهای خود در طول فصل مطلع 
شدند.برنامه هفته نخســت لیگ برتر فوتسال کشور که از 

۱۳ تیر ۱۳9۸ آغاز می شود ، به شرح زیر است:
شهروند ساری - سن ایچ ساوه

مقاومت البرز - سوهان محمدسیما
ستارگان ورامین - فرش آرای مشهد

ارژن شیراز- آذرخش بندرعباس
اهورای بهبهان- مس سونگون

شاهین کرمانشاه - حفاری اهواز
گیتی پسند - هایپرشهر شاهین شهر

 پیشنهاد ایران به AFC برای 
میزبانی مراسم برترین های آسیا

ورزش: مراســم برترین های فوتبال و فوتســال آسیا هر 
سال از سوی کنفدراســیون فوتبال آسیا به میزبانی یکی 
از کشورها در قاره کهن برگزار می شود اما بر اساس اعلام  
رئیس سازمان لیگ فوتسال کشورمان پیشنهاد برگزاری 
این مراسم در ایران به AFC داده شده است.محمد حسن 
انصاری فرد توضیح داد: ما به دنبال این هستیم که مراسم 
برترین ها را در ایران برگزار کنیم. با آقای علی تارقلی زاده 
)رئیس دپارتمان فوتســال AFC( صحبت کرده ایم و او 
قول داده اگر ما بتوانیم  اسپانســر بگیریم این مراســم در 

ایران برگزار شود.

امین غلام نژاد: تراکتور بعد از آن که رشید 
مظاهری را از سبد خرید پرسپولیس بیرون 
کشــید و رامین رضاییان را هــم به تبریز 
دعوت کرد، حالا سراغ استقلال رفته است؛ 
پاتوسی در راه تبریز. این خبری است که در 
محافل فوتبالی پیچید. استقلال برای حفظ 
پاتوسی به ۵۵۰ هزار دلار نیاز دارد و این پولی 
نیست که اســتقلال بتواند به راحتی بپردازد 
چرا که این باشگاه اولویت های دلاری دیگری 
هم دارد؛ جذب استراماچونی و تسویه حساب با 

وینفرد شفر...
در این میــان تراکتور برای جذب پاتوســی وارد عمل 
شده و دو هفته ای است که نماینده این باشگاه با وکیل 
ایرانی پاتوسی مذاکره می کند. البته در قرارداد استقلال 
و پاتوســی یک بند وجود دارد که مطابق آن پاتوسی باید 
تا 22 ژوئن منتظر استقلال بماند. اگر استقلالی ها تا آن روز 
یعنی تا اول تیرماه با پاتوسی و باشــگاهش برای فصل جدید 
توافق نکنند، تراکتور بدون هیچ مانعی می تواند این بازیکن 

را به خدمت بگیرد.

شفر دنبال پاتوسی
این در حالی است که وینفرد شفر سرمربی جدید بن یاس هم 
در یک حرکت عجیب خواســتار حضور پاتوسی در تیم بن یاس 
امارات شده است.. اگر شفر سرمربی هر تیمی بشود، باشگاه استقلال 

از دادن غرامت به او معاف می شــود و شــفر می خواست با 
رسانه ای نشدن توافقش با بنی یاس، همچنان برای باشگاه 
استقلال حاشــیه بســازد. او به مدیران بنی یاس گفته 4 
بازیکن خارجی شان را رد کنند تا او خودش 4 بازیکن به 

بنی یاس بیاورد.

رامین و وریا پشت در تراکتور؟
مدیران باشگاه تراکتورســازی پس از قطعی شدن 
جدایی دانیال اســماعیلی فر به دنبــال جذب یک 
بازیکن ملی پوش در پســت دفاع راست هستند و 
برای پر کــردن جای اســماعیلی فر، وریا غفوری و 
رامین رضاییان را در ســبد خرید خود قرار داده اند، 

بازیکنانی که فصل گذشته نیز در لیست خرید باشگاه 
تبریزی بودنــد، اما در نهایت این انتقال هــا رخ نداد. باید دید 
این بار چه سرنوشتی در انتظار مذاکره باشگاه تراکتورسازی با 

این ملی پوشان است.

گوچی هوایی می شود؟
آن ها در خط حمله در حالی که وضعیت استوکس مشخص نیست 
دنبال رضا قوچان نژاد هم هستند. مهاجمی که با جدایی قطعی از 

آپوئل حالا پیشــنهادهای زیادی دارد و بعید است به این راحتی ها 
بتواند در اروپا برای خودش تیمی دست و پا کند. تراکتوری ها که سال 
قبل سه کاپیتان تیم ملی را در چشم بر هم زدنی به تبریز بردند بعید 

است برای راضی کرن گوچی مشکل مالی داشته باشند.

پیتر استانتون / مترجم:  امیرمحمد سلطان پور:   از نخستین 
دفعاتی که کریستیانو رونالدو پیراهن عنابی را پوشید و پرتغال 
در فینال یورو 2۰۰4 در خاک خود مقابل یونان شکست خورد 

بسیاری از چیزها تغییر کرده است.
او تنها بازیکنی از آن تیم پرتغال است که همچنان به فوتبال خود 
ادامه می دهد و باید گفت این نسل پرتغال، شرایط بهتری را نسبت 

به آن زمان رقم زده است. 
این بار در شهر پورتو بر خلاف ســال 2۰۰4 مدال نقره ای به آن 

ها داده نشد و قهرمان نخستین دوره لیگ ملت های اروپا شدند.
شاید پرتغال همچنان بازیکنان پر ســن و سالی مثل رونالدوی 
۳4ساله، ژوزه فونت ۳۵ساله و پپه ۳6 ساله داشته باشد اما عمق 
ترکیب آن ها بسیار جالب توجه است و کسب دومین قهرمانی 
اروپایی در سه سال گذشته بخوبی کیفیت بالای تیم ملی این کشور 
را نشان می دهد. شاید لیگ ملت های اروپا در رده ای پایین تر 
نسبت به مسابقات یورو و جام جهانی از لحاظ اهمیت برخوردار 
باشد اما هیچ چیز بهتر از قهرمانی در یک تورنمنت نیست و نسل 

جدید پرتغالی ها نیز شیرینی آن را بخوبی حس می کنند.

آزادی عمل برای انتخاب سیستم
فرناندو سانتوز سرمربی عنابی پوشان در وضعیت بسیار خوبی قرار 
دارد چون می داند از بازیکنانی بهره مند است که هر زمان که اراده 
کند می تواند به وسیله آن ها سیستم بازی تیمش را تغییر دهد. 
پرتغال هم می تواند مالکیت زمین را به دست بگیرد هم سیستم 
ضد حمله را در پیش بگیرد هم پرس از زمین حریف را دنبال کند 
هم دفاع اتوبوســی بچیند که در تورنمنت ها و بر طبق حریفان 
متفاوت می تواند یک شــکل خاص را بازی به بازی از آن ها به 
نمایش بگذارد. به همین دلیل می توان آن ها را از همین حالا یکی 
از گزینه های اصلی برای قهرمانی یورو 2۰2۰ نیز در نظر گرفت. 
البته آن ها شروع خوبی در مسابقات مقدماتی نداشته و در دو بازی 

ابتدایی متوقف شده اند.

رونالدو، فراتر از یک گلزن
البته نباید فراموش کرد که رونالدو در هــر دو بازی ابتدایی 
پرتغال در مقدماتی یورو غایب بوده و از بازی های بعد دوباره 
می تواند به کشورش کمک کند. نمی توان گفت که تیم پرتغال 
کنونی از آن دسته تیم هایی است که کاملا به یک نفر وابسته 
است اما این را هم نباید فراموش کرد که صرف حضور رونالدو 

در ترکیب این تیم چیزهای بســیار زیادی بــه آن ها اضافه 
می کند. این تصور غلطی اســت که بگوییم رونالدو بازیکنی 
است که در زمین سختکوش نیست و منتظر سرویس گرفتن 
از دیگر هم تیمی هایش اســت. اتفاقا رونالدو علاقه زیادی به 
درگیر شــدن در کارهای دفاعی، پــرس و کمک در محوطه 
جریمه خود در مقابل ضربات ایســتگاهی حریف دارد و فقط 

حضورش در زمین می تواند ترس را در قلب حریفان وارد کند. 

استعدادهای پرتعداد در همه جای زمین
پرتغالی ها به جز رونالدو، برناردو ســیلوا را به عنوان بزرگ ترین 
ستاره خود دارند. اما با همه این ها در هر گوشه این تیم بازیکن 
با کیفیت می شود پیدا کرد. تنها نقطه ضعف از این بابت در دفاع 
مرکزی است که آن را نیز اگر بتوانند در کنار بازیکنی مثل روبن 
دیاس جوان یک مدافع عالی دیگر پیدا کنند قابل حل است. در 
دفاع های گوش می توان بازیکنانی مثل نلسون سمدو و رافائل 
گریرو را پیدا کرد که در باشگاه های بزرگ بازی می کنند و مدافعان 
گوش خوب دیگری مانند کنسلو بازیکن ثابت یوونتوس و ریکاردو 
پریرا از لستر که بسیاری او را بهترین دفاع راست فصل گذشته لیگ 

لقب دادند حتی فرصت در زمین بودن نیز پیدا نمی کنند.
در میانه میدان نیز فهرستی از بازیکنان توانمند را می توان پیدا 
کرد. ویلیام کاروالیو، دنیلو، برونو فرناندز که بسیاری از غول های 
اروپا به دنبال خریدش هستند، روبن نوِِس و حتی ژوآ موتینوی 
کهنه کار با قدرت بالای خود تیــم را راه می برند. به این ها رناتو 
سانچز، آندره گومز و ژوا ماریو را نیز اضافه کنید که با اینکه در این 
مسابقات به دلیل افت فرم حضور نداشتند اما کیفیت بالای آن ها 

ثابت شده است.
در فاز حمله نیز یکی از داغ ترین استعدادهای جوان فوتبال 
جهان یعنی ژوا فلیکس را مشاهده می کنیم که البته از نظر 
فیزیکی باید بهتر شود، گوئدس، آندره سیلوا با میانگین یک 
گل در هر دو مسابقه، و رانی لوپز و جلسون فرناندز همگی در 
آســتانه اوج گیری برای قرارگیری در بین بازیکنان تراز اول 

فوتبال قاره هستند.
با اینکه رونالدو از لحاظ فیزیکی نشان می دهد که تا ۳ یا 4 سال 
آینده می تواند در سطح اول فوتبال قرار داشته باشد اما هر زمان که 
از صحنه کنار برود خیالش راحت است که پرتغال به این زودی ها 

از صحنه خارج نخواهد شد.

مهاجم اسکاتلندی که تکلیف او هنوز برای ادامه 
دادن یا قطع همکاری با تراکتورسازی تبریز مشخص 
نیست، استوری عجیبی در اینستاگرامش منتشر 
کرد. لی اروین در اســتوری اینســتاگرام خود از 
دنبال کنندگان ایرانی صفحه خود خواسته که او 
را آنفالو کنند چون با کامنت های خود صفحه اش را 
نابود می کنند! البته چند ساعت بعد از انتشار، اروین 

این استوری را پاک کرد.

تنیسور مطرح اسپانیایی که در چند سال گذشته خود را 
به عنوان یکی از بهترین تنیسورهای تاریخ جهان مطرح 
کرده است، در اینستاگرام خود پستی به همراه جدیدترین 
جام قهرمانی اش منتشر کرده است. رافائل نادال موفق 
شد دوازدهمین قهرمانی مسابقات تنیس آزاد فرانسه جام 
رولند گاروس را بدست بیاورد که رکورد تعداد قهرمانی 
تاریخ این مســابقات را بدســت آورد و در عکس خود 

می گوید »این هم همان جام؛ تشکر از همه شما!«

رافائل ناداللی اروین
هافبک جوان آبی پوشــان پایتخت در اســتوری 
اینســتاگرام خود به انتخاب مربی سابقش به عنوان 
سرمربی تیم ملی امید واکنش نشان داد. علی کریمی 
در یکی از استوری های خود تولد مسعود شجاعی را 
تبریک گفته، و در اســتوری دیگر عکسی از خود در 
کنار فرهاد مجیدی منتشر کرده و با جمله »مطمئنم 
که موفق میشی، آرزوی بهترین ها« واکنش خاص خود 

را به این انتخاب نشان داده است.

بازیکن تیم جوانان اسپانیول و تیم ملی جوانان اسپانیا، 
در استوری اینستاگرام خود، شایعات پیرامون پیوستن 
به باشگاه استقلال را قوت بخشــید. پل لوزانو که به 
عنوان یکی از اســتعدادهای فوتبال اسپانیا خود را 
مطرح کرده، عکسی از خود در فرودگاه ابن بطوطه شهر 
طنجه در کشور مراکش منتشر کرده، به همراه یک قلب 
و چمدان آبی که نشان می دهد احتمالا مقصد بعدی او 

تهران است. 

پل لوزانوعلی کریمی

ضد  حمله

فرهاد مجیدی سرمربی تیم فوتبال امید شد
ورزش: سرمربی موقت استقلال در پایان هجدهمین دوره لیگ برتر به عنوان 
سرمربی جدید تیم فوتبال امید ایران انتخاب شد. پس از اتمام مرحله نخست 
رقابت های انتخابی المپیک 2۰2۰ ژاپن تیم امید همکاری خود را با زلاتکو 
کرانچار قطع کرد و در یکی دو ماه گذشته با مربیان  زیادی برای قبول هدایت 
این تیم مذاکره شد. گفتنی است کادرفنی قبلی از جمله رضا شاهرودی و 

سهراب بختیاری زاده فعلا در تیم می مانند. 

صادقی:  دوست داشتم در مشهد بمانم 
ورزش: اکبر صادقی کاپیتان شهرخودرو در مورد ادامه حضورش در این تیم 
گفت: من دوست داشتم در این تیم بمانم و در نهایت هم این اتفاق رخ داد. بعد 
از پیشنهاد باشگاه، مذاکرات را انجام دادیم و در نهایت هم به توافق رسیدیم. 
امیدوارم که فصل خوبی را در تیم پدیده پشت سر بگذارم و تیم هم بهترین 

عملکرد را داشته باشد.

مرادمند:  از استقلال پیشنهاد داشتم
ورزش: مدافع تیم فوتبال شهرخودرو گفت که از استقلال پیشنهاد داشت 
ولی در نهایت تصمیم گرفت قراردادش را تمدید کند. محمدحسین مرادمند 
در خصوص تمدید قراردادش با پدیده شهر خودرو گفت: چند سال است 
که اینجا بازی می کنم و خوشحالم که دوباره پیراهن این تیم را بر تن خواهم 
کرد. چند پیشنهاد خوب داشتم و هیچ صحبتی هم در مورد این پیشنهادها 
انجام ندادم چون دنبال بازارگرمی نبودم. از استقلال هم صحبت هایی با من 
انجام شد ولی دوست داشتم در پدیده بمانم و خوشبختانه این اتفاق رخ داد. 

 ایرانی ها عنوان های 
لیگ فوتسال چین را درو کردند

ورزش: تیم فوتسال شنژن چین که علی اصغر حسن زاده و قدرت بهادری، 
دو ملی پوش فوتسال کشورمان را در اختیار دارد، در پایان مسابقات فوتسال 
لیگ باشگاه های چین به عنوان قهرمانی این رقابت ها دست یافت.در پایان 
این مسابقات علی اصغر حسن زاده، کاپیتان تیم ملی فوتسال کشورمان 
به عنوان برترین بازیکن فصل لیگ چین انتخاب شــد و جایزه خود را از 
مسئولان فوتسال چین دریافت کرد. همچنین احمد اسماعیل پور دیگر 
بازیکن کشورمان که در تیم چین دائو حضور دارد، عنوان آقای گلی لیگ 

چین را بدست آورد.

حسینی 45 روز دور از میادین
ورزش: زمان بازگشت مدافع تیم ملی فوتبال ایران به میادین اعلام شد. دکتر 
خانلری در خصوص مصدومیت مدافع تیم ملی فوتبال ایران گفت:سیدمجید 
حسینی، که در دیدار دوستانه مقابل ســوریه از ناحیه کتف و شانه دچار 
آسیب دیدگی شده بود،توســط دکتر حمیدرضا اصلانی مشاور پزشکی 
فدراســیون فوتبال مورد عمل جراحی قرار گرفت.وی افزود: بعد از عمل 
جراحی کادر پزشکی تیم ملی طی دو هفته برنامه های توانبخشی را روی 
این بازیکن انجام می دهد و بعد از گذشت 4۵ روز وی می تواند به تمرینات 

گروهی تیم ملی اضافه شود.

 بازیکن سابق لیورپول 
دستیار استراماچونی در استقلال

ورزش: امیر حسین فتحی اعلام کرد؛توافقات اولیه و ابتدایی با استراماچونی 
صورت گرفته است و تصور می کنم که این اتفاق تا درصد بالایی رخ داده است. 
با توافقات اولیه ای که صورت گرفته ایشان سرمربی استقلال خواهند بود.

در همین راستا دیروز دو دستیار ایتالیایی آندره آ استراماچونی وارد تهران 
شده و قرار است از امکانات این باشگاه دیدن کنند.  سباستین ادواردو لتو که 
اصالتا آرژانتینی است ولی پاسپورت ایتالیایی دارد سابقه بازی در تیم های  
المپیاکوس، لانوس، پاناتینایکوس، لیورپول و کاتانیا را دارد و در حال حاضر 
۳2 ساله است به عنوان یکی از دستیاران استراماچونی جوان راهی تهران 
شده است. وی در سال 2۰۰۷ در تیم لیورپول بازی کرده و از فصل 2۰۱۵ در 
تیم دیگری به میدان نرفته و وارد جرگه مربیان شده است. همچنین مارکو 

کیسر دیگر دستیار استراماچونی است.

پیشنهاد وسوسه انگیز برای بیرانوند
 دروازه بان پرسپولیس در ژاپن؟

ورزش: در حالی که دروازه بان شماره یک پرسپولیس و تیم ملی فوتبال ایران 
با پیشنهادهای متفاوتی برای فصل آینده مواجه شده است، اما جدی ترین 
پیشنهادی که به علیرضا بیرانوند شده و مورد توجه وی قرار گرفته از سوی 

یک تیم ژاپنی است.
این تیم ژاپنی پیشنهاد 2 میلیون دلاری به دروازه بان پرسپولیس ارائه کرده و 
همین امر بیرانوند را وسوسه کرده است تا به پیشنهاد آن ها پاسخ مثبت بدهد.

این در حالی است که باشگاه پرسپولیس تأکید کرده بود که بیرانوند هنوز 
پیشنهاد رسمی از باشگاهی دریافت نکرده است. اما نزدیکان این دروازه بان 
از رسیدن چند پیشنهاد به وکیل وی خبر داده اند که بهترین آن ها مربوط 

به تیمی از ژاپن است.

استقلالی ها »پدیده لیگ« را قاپیدند
ورزش: استقلالی ها که برای لیگ نوزدهم به دنبال بستن تیمی قدرتمند 
هستند، با هافبک باشگاه سپیدرود رشت به توافق رسیده اند. محمد بلبلی 
2۱ ساله که یکی از پدیده های لیگ هجدهم بود در حالی که گفته می شد 
با باشگاه فولاد خوزستان به توافق رســیده است، در نهایت به باشگاه 

استقلال تهران پیوست.

برانکو با جدایی 4 پرسپولیسی موافقت کرد
ورزش: حمیدرضا طاهرخانی، محمدحسین اسدی، سعید حسین پور و 
احسان حسینی 4 بازیکن جوان تیم پرسپولیس هستند که فرصت زیادی 
به آن ها برای بازی کردن  نرســید و به همین دلیل سرمربی پرسپولیس 
اعلام کرده آن ها می توانند برای تجربه اندوزی بیشتر راهی تیم های دیگر 

به صورت قرضی شوند.

مسئول امور بین الملل:
 هیچ شکایتی از سوی بنگستون 

به پرسپولیس نرسیده است
ورزش: مسئول امور بین الملل پرسپولیس خبر شکایت مهاجم پیشین 
این تیم را تکذیب کرد.امیر علی حسینی در خصوص صحبت های مطرح 
شده درباره شکایت حری بنگستون مهاجم سابق پرسپولیس به دلیل عدم 
پرداخت مطالباتش گفت: تا این لحظه هیچ گونه شکایتی به دست باشگاه 
پرسپولیس نرسیده است. تا جاییکه من می دانم پرونده جدیدی هم در 

کمیته انضباطی فیفا نداریم و نمی خواهیم وارد چنین پروسه هایی شویم.

منهای فوتبال

جام جهانی کمتر از 20 سال
اوکراین - ایتالیا

سه شنبه 21 خرداد - ساعت: 20:00 زنده از شبکه ورزش 

انتخابی ملت های اروپا
ایتالیا - بوسنی

سه شنبه 21 خرداد ساعت: 23:15 زنده از شبکه ورزش 

فوتبال دوستانه ملی
ایران - کره جنوبی

سه شنبه 21 خرداد - ساعت: 15:30 زنده از شبکه سه

ورزش در سیما

کدام بازیکنان ایرانی بین بهترین های والیبال جهان 
قرار دارند؟

 »کاپیتان معروف« 
همچنان برترین پاسور لیگ ملت ها

ورزش: کاپیتان تیم ملــی والیبال ایران همچنــان در صدر برترین 
پاسورهای لیگ ملت های 2۰۱9 قرار دارد. با نگاهی به جدول بهترین ها 
روی سایت فدراسیون جهانی والیبال در پایان هفته دوم، امیر غفور به 
عنوان پنجمین بازیکن امتیازآور با کسب 9۱ امتیاز برای ایران قرار گرفته 
است. این در حالی است که پشت خط زن ایران در بازی آخر هفته دوم 
مقابل ژاپن به دلیل مصدومیت حضور نداشت؛ وگرنه شاید می توانست 
حتی به صدر ایــن جدول صعود کند. او همچنیــن در جدول برترین 

اسپک زن ها در رده نهم قرار دارد.

سرمربی تیم ملی بوکس سکته کرد
ورزش: نیازیمبتوف مربی قزاقستانی مدنظر فدراسیون بوکس که قرار 

بود برای شروع کارش به ایران بیاید، دچار حمله قلبی شد.
مسئولان فدراسیون بوکس قزاقستان ضمن عذرخواهی این موضوع را 
به فدراسیون بوکس ایران اطلاع دادند و بدین ترتیب حضور او در بوکس 
ایران منتفی است. با اعلام فدراسیون بوکس، تمامی تمهیدات جهت 
حضور مربی قزاقستانی در ایران اندیشیده شده و قرار بود نیازیمبتوف به 
عنوان سرمربی جدید تیم ملی بوکس بزرگسالان به ایران سفر کند و در 
تمرینات تیم ملی حضور پیدا کند که به دلیل مشکل قلبی و بستری شدن 

در بیمارستان امکان سفر به کشورمان را از دست داد.

یکی از نامزدهای انتخابات ریاست مطرح کرد
بدهی 24 میلیاردی فدراسیون کشتی!

ورزش: عبدالمهدی نصیرزاده، یکی از کاندیداهای فدراسیون کشتی 
است که بیشتر تمرکز خود را روی مسائل مالی گذاشته گفت: فدراسیون 
کشتی با محدودیت منابع مالی و بدهی های سنگین حقیقی، حقوقی و 
ارزی مواجه است. من با خزانه دار فدراسیون هم صحبت کردم، اما متوجه 
شدم که اطلاعات دقیقی هم در دست نیست. چیزی که مشخص شده، 
فدراسیون کشــتی تقریباً 2۳،24 میلیارد بدهکار است. بخشی از این 
بدهی ها طرف حساب شخصی دارند. برخی هم حقوقی هستند که مثلًا 

بدهکاری به شرکت توسعه و تجهیز است. 

رافائل نادال بیخ گوش فدرر 
ورزش: تنیسور اسپانیایی با کسب دوازدهمین قهرمانی در رولن گاروس 
حالا از هر زمانی به اسطوره سوئیسی تنیس جهان نزدیک  تر است. رافائل 
نادال که در ۳۳ ســالگی بار دیگر به روزهای اوج خود بازگشته، بعد از 
شکست دادن راجرر فدرر، رقیب سنتی خود در نیمه نهایی در فینال 
هم دومینیک تیم را از پیش رو برداشت تا برای دوازدهمین بار در رولن 

گاروس تاج گذاری کند.
با توجه به اینکه نادال 4 سال از فدرر جوان تر است و تنیسور سوئیسی از 
روزهای اوج خود فاصله گرفته، به نظر می رسد سلطان خاک رس بزودی 

بتواند عنوان پرافتخارترین تنیسور جهان را از آن خود کند.

 شروع راحت تیم ملی والیبال نشسته 
در رقابت های آسیا و اقیانوسیه

ورزش: تیم ملی والیبال نشسته مردان در نخســتین دیدار خود در 
رقابت های قهرمانی آسیا و اقیانوسیه که در بانکوک تایلند در حال برگزاری 

است، برابر تیم کامبوج به پیروزی رسید. 
در این دیدار تیم والیبال نشسته مردان ایران 2۵ بر ۱۵، 2۵ بر ۱۳ و 2۵ بر 

6 و با نتیجه ۳ بر صفر توانست تیم کامبوج را شکست دهد.
تیم ایران در این مسابقات با تیم های تایلند، چین، قزاقستان، ژاپن، کره 

جنوبی و کامبوج هم گروه است.

اتفاق عجیب برای شاگردان کولاکوویچ
میزبان دیرتر از رقبا به ارومیه می رسد!

ورزش: تیم ملی والیبال ایران در حالی در هفته سوم از سه تیم میزبانی 
می کند که خودش دیرتر از رقبا به ارومیه می رسد.

شــاگردان کولاکوویچ بعد از ورود به تهران، راهی سفارت بلغارستان 
می شوند تا اقدامات مربوط به ویزای این کشور را برای هفته پنجم لیگ 
ملت های 2۰۱9 انجام دهند. بلندقامتان ایرانی روز چهارشنبه به ارومیه 
سفر می کنند تا به ترتیب روزهای جمعه، شنبه و یکشنبه با تیم های کانادا، 
لهستان و روسیه روبه رو شوند.نکته جالب اینجاست که کاروان حریفان 
ایران امروز وارد ارومیه می شود. در واقع تیم ملی والیبال ایران در حالی 

که میزبان است، یک روز دیرتر از رقبای خود وارد شهر ارومیه می شود.

فتل 5 ثانیه جریمه شد
قهرمانی جنجالی همیلتون 

ورزش: حرکت اعتراضی و جنجالی سباستین فتل راننده آلمانی تیم 
فراری پس از اتمام پرحاشیه گرندپری کانادا در مونترال اخبار ورزش 
جهان را تحت تأثیر قرارداد . پس از پیروزی یک روز پیش تر سباستین فتل 
در تعیین خط و شروع او در رتبه نخست آغاز کننده ها این انتظار می رفت 
که این راننده آلمانی به حکومت بی رحمانه لوئیس همیلتون راننده تیم 
مرسدس پایان بدهد و این اتفاق هم افتاد اما بعد از آنکه فتل بعنوان نفر 
نخست  از خط پایان گذشت داوران برای او پنج ثانیه خطا در نظر گرفتند 
تا او رتبه نخســت را دوباره به همیلتون واگذار کند که این مسئله آغاز 

حاشیه های تازه بود.

نه فقط به خاطر کریستیانو رونالدو

انقلاب پرتغالی در اروپا !

عیار مربی جدید تیم ملی امروز مشخص می شود

»ویلموتس« روی باسکول کره ای 

ولخرجی های تیم تبریزی ادامه دارد

»گوچی« و »پاتوسی« در تور تراکتور
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فرهنگ و هنر

خبر

ليلا اوتادى از «گاندو» مى گويد
مهر: ليــلا اوتادى دربــاره كار با 
گروه سريال «گاندو» به كارگردانى 
جواد افشار و تهيه كنندگى مجتبى 
امينى كه اين شب ها از شبكه سه 
ســيما پخش مى شود، گفت: اين 
سريال بسيار سريال خاص و خوبى 

است و جواد افشار به عنوان يك كارگردان حرفه اى با تيم و بازيگران همراه 
بود. اين بازيگر اضافه كرد: براى من كار با جواد افشار تجربه بسيار خوبى بود 

كه برايم يادگار خواهد ماند.
وى درباره موضوع سريال افزود: «گاندو» سريالى با موضوعى امنيتى است كه 
با تمام سريال هاى پليسى متفاوت است، چون دوربين ثابت نيست و در هر 

سكانس با اتفاقات و كات خوردن هاى زيادى براى شخصيت ها همراه است.
اوتادى اين نوع فيلمبردارى و تدوين ســريال را سبب جذابيت بيشتر پروژه 
دانست و گفت: اين اتفاقات موجب ايجاد هيجان بيشتر در بيننده مى شود. 
اگرچــه «گاندو» مخاطبان خاص خــود را دارد، ولى هر بيننده اى از ديدن 

سريال لذت خواهد برد.
اوتادى درباره نقش خود نيز توضيح داد: من يك بار در سريال «زخم» نقش 
پليس را بازى كرده بودم، در آنجا يك روان شــناس بودم كه با متهمان وارد 
گفت وگو مى شــد، ولى در «گاندو» يك مأمور امنيتى كنش مند و عملياتى 
هســتم . وى در پايان گفت: اين نقش براى خودم بسيار دوست داشتنى بود 
و از اين كاراكتر لذت بردم و اميدوارم مخاطبان هم با اين شخصيت ارتباط 

خوبى برقرار كنند.

هفتمين دوره آموزشى عناصر داستان 
برگزار مى شود

دوره  فراخوان  هنر:  و  فرهنگ 
«عناصر  آموزشى  كارگاه  جديد 
داستان نويسى» در فصل تابستان 
به همت مدرســه رمان مؤسسه 

شهرستان ادب منتشر شد.
ايــن هفتمين دوره از سلســله 

كلاس هاى عناصر داستان نويســى اســت كه در مؤسســه شهرستان 
ادب برگزار مى شــود. پيش از اين، 6 كارگاه عناصر داســتان با تدريس 
نويسندگانى چون «مجيد اسطيرى»، «سيدحسين موسوى نيا»، زنده ياد 
«على شــاه على»، «مصطفى مردانى» و «ســميه عالمى» در مؤسسه 
شهرستان ادب برگزار شده است. گروه مدرسه رمان شهرستان ادب در 
راستاى گسترش اهداف آموزشى خود در سطوح مختلف اقدام به برپايى 
اين كارگاه ها كرده اســت. مدرس دوره جديد اين كلاس هاى آموزشى، 
سيدحســين موسوى نيا از داستان نويسان و مدرســان ادبيات داستانى 

كشورمان است.
اين كارگاه دو شنبه ها از ساعت 17 تا 19 در مؤسسه شهرستان ادب برگزار 
مى شود. تمامى علاقه مندان مى توانند تا 28 خردادماه به صورت تلفنى يا 
از طريق سايت مدرسه رمان اقدام به ثبت نام كنند.02177517830 - 
www.Madreseroman.com :داخلى 146 (دفتر داستان) و سايت

شكست«مردان ايكس» در گيشه 
«دارك  فيلــم  فرهنگ وهنر: 
فينيكــس» جديدترين فيلم از 
مجموعــه «مــردان ايكس» با 
فروش 33 ميليون دلارى، ركورد 
كمترين فروش آغازين اين سرى 
فيلم اكشــن در آمريكا را به نام 

خود ثبت كرد.
به گــزارش ورايتى، اين فيلم به نويســندگى و كارگردانى «ســيمون 
كينبرگ» كه بر اساس شخصيت هاى مجموعه كتاب هاى مصور كمپانى 
مارول ساخته شــده و دوازدهمين قسمت در دنياى سينمايى «مردان 
ايكس» اســت باوجود فروش بسيار نااميدكننده در سينماهاى آمريكا، 
در گيشه بين الملل نمايش بهترى داشــت و 107 ميليون دلار در 53 
كشور فروخت. «دارك فينيكس» با احتساب فروش 33 ميليون دلارى 
در آمريكا و 107 ميليون دلارى گيشه بين الملل، مجموع فروش جهانى 
خود را در نخستين هفته اكران به 140 ميليون دلار رساند. اين فيلم كه با 
بودجه 200 ميليون دلارى ساخته شده، ظاهراً در ادامه اكران بايد بيشتر 

روى گيشه بين المللى حساب باز كند.
ايــن فيلم كه دنباله اى بر فيلم «مردان ايكس: آپوكاليپس» محســوب 
مى شــود و با بازى «جيمــز مك آووى»، «مايكل فاســبندر»، «جنيفر 
لارنس»، «نيكلاس هولت» و «جســيكا چستين» همراه است، بهترين 
فــروش آغازين را بــا 45.6 ميليون دلار در چين رقــم زد و پس از آن 
كره جنوبى با 5.7 ميليــون دلار، مكزيك با 5 ميليون دلار و بريتانيا با 
4.9 ميليون دلار بالاترين فروش را داشتند. انيميشن «زندگى مخفيانه 
حيوانات خانگى 2» كه دنباله اى بر قســمت اول اين انيميشن در سال 
2016 است نيز اين هفته 16 ميليون دلار از محل سينماهاى 30 كشور 
فروخــت تا مجموع فروش جهانى خود را تا به امروز به 97 ميليون دلار 
ارتقا دهد. قسمت نخست انيميشن «زندگى مخفيانه حيوانات خانگى» 
در نهايت به فروش 875 ميليون دلارى در گيشــه جهانى دست يافت. 
فيلم جديد «علاء الدين» كمپانى ديزنى كه بر اساس انيميشن معروف و 
كلاسيك آن ساخته شده نيز اين هفته 67.6 ميليون دلار در 55 كشور 
فروخت تا فروش خارجى اش را به 372.5 ميليون دلار برســاند. فروش 

جهانى اين فيلم هم اكنون رقمى بيش از 600 ميليون دلار است.

شاه آبادى كارگاه پيشرفته رمان  برگزار مى كند
فرهنگ و هنــر: دومين دوره 
پيشــرفته كارگاه آموزشى رمان 
نوجوانان بــا تدريس حميدرضا 
در  تيرمــاه  دوم  از  شــاه آبادى 
انجمــن نويســندگان كودك و 

نوجوان برگزار مى شود.
اين كارگاه با هدف خلق رمان در 10 جلســه برگزار خواهد شد. رويكرد 
كارگاه در رمان نويسى مبتنى بر فعاليت عملى نوشتن و نقد نوشته هاى 
هنرجويان است. شركت كنندگان در اين دوره، بايد از شناخت مقدماتى 
درباره  عناصر داســتان (زاويه ديد، شــخصيت، پى رنگ، كشمكش و...) 
برخوردار باشند؛ از همين رو يا بايد دوره مقدماتى پيش را گذرانده باشند 

يا اينكه پيش از اين تجربه داستان نويسى داشته باشند.
اين كارگاه از دوم تيرماه، روزهاى يكشنبه ساعت 16 برگزار خواهد شد. 
علاقه مندان مى توانند براى اطلاعات بيشــتر و نام نويسى با شماره تلفن 

88317755 تماس بگيرند.

 فرهنــگ و هنر/ فاطمــه عامل نيك   چند 
ســالى اســت كه نام هنرمندان ايرانــى در حوزه 
پويانمايى در جشنواره هاى جهانى شنيده مى شود 
و به ادعاى دست اندركاران اين حوزه، ايران در بين 
توليدكنندگان انيميشن كوتاه در منطقه حرفى براى 
گفتن دارد، اما در حوزه انيميشن بلند سينمايى با 
توجه به امكانات و توانايى هاى هنرمندان ايرانى در 
وضعيت مطلوبى قرار نداريم. كانون پرورش فكرى 
كــودكان و نوجوانان چندين دهه به عنوان يكى از 
توليدكنندگان موفق در اين حوزه حضور داشــته 
است، اما با وجود اين و همچنين كيفيت توليدات 
هنرمندان، اين آثار همچنــان در بين مخاطبان و 
كودكان و نوجوانان ناشناخته اند. در مورد عرضه اين 
محصولات و همچنين چشم انداز پويانمايى ايران با 
محمدرضا كريمى صارمى،  مديركل امور سينمايى و 
تئاتر كانون پــرورش فكرى كودكان و نوجوانان كه 
نزديك به دو دهه ســابقه حضور مســتمر در مقام 
دبيرى جشنواره پويانمايى تهران را دارد، به گفت وگو 

نشسته ايم. 

 وقتى صحبت از پويانمايى و كانون مى شود 
همه به دهه 40 و دوران طلايى پويانمايى ايران 
اشاره مى كنند، علت تكرار نشدن آن تجربه 

چيست؟
اين گونه نيســت كه آن دوران متوقف شده باشد، 
بلكه آن دوران طلايى هر سال در حال تكرار شدن 
است و ما افولى نداشته ايم. يكى از افتخارات كانون 
در حوزه توليد انيميشــن اين است كه هر سال در 
اين حوزه فعال بوده است و نشانه اش اينكه همين 
الآن يكى از آثار ما در بزرگ ترين جشنواره انيميشن 
به روز جهان حضور دارد. تأكيد مى كنم كه هيچ وقت 
توليدات كانون در اين حوزه افت نكرده و اكنون هم 

كه مى توانيم ادعا كنيم در اوج هستيم. 

 پس ايــن تصور عمومى  كه كانون با قدرت 
گذشــته پيش نمى رود، از چه نشأت گرفته 
است؟ به دليل اطلاع رســانى اندك است يا 

كارها به دست مخاطب عام نمى رسند؟
هنرمنــدان و مخاطبان از توليــدات كانون راضى 
هستند. نشــانه اين موضوع استقبال از محصولات 
كانون اســت. در حال حاضر يكــى از محصولات 
كانون كه بســيار مورد توجه قــرار گرفته، كتاب 
فيلم هاى كانون است؛ همچنين ما در حوزه اقتباس 
از كتاب هــاى كانون ورود كرده ايم. حدود 20عنوان 
از كتاب هــاى كانون در فرايند توليد پويانمايى قرار 
گرفته اند. به عنوان مثــال پويانمايى «گرگم و گله 
مى برم» كه در جشــنواره زاگرب در بخش مسابقه 
حضور دارد و اتفاق بزرگى اســت، براساس اثرى از 
خانم افسانه شعبان نژاد ساخته شده است كه يكى 
از نويسندگان بنام كانون هستند. انيميشن كوتاه و 
مســتقل و هنرى در كشور ما بهترين شرايطش را 

طى مى كند. 

 به ساخت كتاب فيلم ها اشاره كرديد؛ همه 
ارزشــمندى طى  آثار مكتوب  مى دانيم كه 
چند دهه فعاليت كانون از نويسندگان مطرح 
كودك و نوجوان توليد و عرضه شده اند، كانون 
برنامه اى براى بهره گيرى از اين آثار در حوزه 

انيميشن و فيلم سينمايى دارد؟
اقتباس يك ابزار مهم در توليد آثار هنرى اســت، 
چــون اثر در حوزه ادبيات يك بــار امتحانش را در 
مواجهه با مخاطب پس داده اســت . با توجه به اين 
نكته و همچنيــن آثارى كه در كانون حضور دارند، 
ما به ســمت اقتباس رفتيم و در انيميشــن بسيار 
موفــق بوديم و مى توان گفت كه از ســابقه موفق 
كانون در حــوزه اقتباس ادبى در آثار ســينمايى 
بهره برديم. امســال هم برنامه مان اين است كه اين 

رويكرد را در آثار سينمايى نيز دنبال كنيم. رمان هاى 
نوجوان كانون مى توانند منبع خوبى براى توليد آثار 
اقتباسى باشند. البته ما در حال مذاكره براى چند اثر 
سينمايى هستيم كه هنوز قطعى نشده اند، اما به طور 
قطع با يك اثر بلند سينمايى در جشنواره اصفهان 

حضور خواهيم داشت.

 مخاطب عام بيشتر به دنبال انيميشن هاى 
بلند و سينمايى اســت؛ چرا كانون پرورش 
فكرى كودكان و نوجوانان با توجه به سابقه و 
توانايى كه مى گوييد چنان كه شايد و بايد در 
زمينه توليد فيلم ســينمايى انيميشن فعال 

نيست؟
از ســال گذشــته ما به اين حوزه ورود پيدا كرده  و 
در ساخت يك انيميشن با عنوان «انقراض» به طور 
مشترك همكارى مى كنيم. با توجه به سابقه اين تيم 

و كار پيشين آن ها كه انيميشن ديده شده «فيلشاه» 
است، به نتيجه اين همكارى بسيار اطمينان داريم. 
منتها اين قبيل كارها فرايند هاى توليد طولانى دارند. 
در حال حاضر 35 درصد كار انجام شــده اســت و 

اميدواريم تا پايان سال كار به اتمام برسد. 

 در دهــه 60 و پيش از آن، بســيارى از 
كارگردانــان براى حمايت به ســراغ كانون 
كانون همچنان  در حال حاضــر  مى آمدند، 

مرجعيتش را حفظ كرده است؟ 
 جوان هايى كه در دهه 50 به سراغ كانون رفته اند، در 
حال حاضر عمدتاً پيشكسوتان و هنرمندان شاخص 
اين دوره هستند. توجه داشته باشيد كه اين افراد آن 
زمان فقط هنرمندان جوان و خوش قريحه بودند و 
الآن ما به عنوان استاد از آن ها ياد مى كنيم. اكنون 
هم همين اتفاق در جريان است؛ درِ كانون همچنان 
به روى جوانان باز اســت. همه جوان هايى كه امروز 
در كانون فعاليت مى كنند، استادهاى فردا خواهند 
بود. در حال حاضر مــا در كانون 22 پويانمايى در 
دست ساخت داريم؛ هر اثر كارگردانى دارد و به اين 
معنى است كه 22 هنرمند مشغول ساخت آثارشان 
هســتند. از اين افراد 80 درصد هنرمندان جوان و 
20درصدشان از كارگردان هاى پيشكسوت و شناخته 
شده هستند. همين جا بگوييم بيشتر اين هنرمندان 
جوان توانمند هســتند و از همين حالا با پذيرفته 
شدن آثارشان در جشنواره هاى جهانى اين را نشان 

داده اند و كم از پيشكسوتان عرصه انيميشن ندارند.

  با توجه به آمارهايى كه مى فرماييد خروجى 
اين تلاش ها چطور در اختيار مردم و مخاطب 

عمومى قرار خواهد گرفت؟
يكى از فعاليت هاى چهل گانه كانون در كتابخانه هايش 
نمايش فيلم است. حتى تريلرهاى سيار ما هم مجهز 

به سيستم نمايش فيلم هستند و ضمن اينكه نمايش 
اجرا مى كنند، فيلم هم نمايش مى دهند. بتازگى در 
مناطــق محروم هم حضور فعال داشــته ايم. ما در 
محروم ترين نقاط كشور كتابخانه داريم و همه اين 
كتابخانه ها موظف به نمايش رايگان فيلم هستند. ما 
هفت سالن داريم كه در حال مجهز شدن به سيستم 
نمايش فيلم سينمايى «بى سى پى» هستند اما در 
اين فرايند هم براى مخاطبان كودك و نوجوان داير 
هستند. طيف گســترده اى از اعضاى كتابخانه هاى 
كانون، مخاطب آثارى هســتند كه در كانون توليد 
مى شود. برنامه ديگرمان در پخش اين آثار، قرارداد 
با رسانه ملى است. همين زمان قرارداد پنج فيلم را 
با رســانه ملى بسته ايم. اين آثار را با هر قيمتى كه 
آن ها مى گويند، واگذار مى كنيم. سازمان هاى ديگرى 
مثل آموزش و پرورش هم مخاطب آثارمان هستند 
و محصولاتى از ما را نمايش مى دهند. همين زمان 
در حال مذاكره با گروهى هستيم و به فضاى نمايش 
خانگى هم وارد شــده ايم. پيش از عيد هم كه فيلم 
«ضربه فنى» كار آقاى رمضانى را اكران كرديم. هر 
چند شرايط اكران مطلوب نبود اما ما فعاليتمان را در 

اين حوزه ادامه خواهيم داد.

  به عنوان دبير جشنواره پويانمايى بگوييد 
برنامه اى هم براى عرضه جهانى اين محصولات 

وجود دارد؟
جشــنواره پويانمايى جايگاه خوبــى در اين حوزه 
دارد و محلى اســت براى معرفى پويانمايى ايران و 
حضور جهانى اين آثار! ما اينك در بازار فيلم مسكو 
حضور داريم. كارهاى نيمه تمام و در دست ساخت 
و آثار پويانمايى آنجا معرفى و ارائه شــده اند. امروز 
پويانمايى ايران به كيفيتى جهانى دست يافته است 
و به اعتقاد من در حــال حاضر پويانمايى ايران در 
شرايط خوبى قرار دارد و فقط نيازمند حمايت بيشتر 
اســت؛ مطمئناً مى تواند وارد بازارهاى جهانى شود 
و به افتخارات بيشــترى از گذشته دست پيدا كند. 
البته تحقق اين حضور جهانى مستلزم حمايت است. 
شايد جامعه انيميشن ايران به تنهايى توان معرفى و 
ارائه خود را نداشته باشد و ورود سازمان ها و تلاش 
نهادها و همچنين وزارت ارشــاد در اين حوزه مهم 
است. از طرفى رسانه ها هم بايد وارد اين حوزه شوند 
و فعاليت هــاى آن را بخوبى بازتاب بدهند. بگذاريد 
اين گونه بگويم كه ما در اين حوزه دســت به دامن 
شما هســتيم؛ تا اينجا را ما آمده ايم جلو و از اينجا 
به بعد رسانه ها هســتند. فيلم هاى انيميشن بايد 
معرفى شوند. رســانه ها بايد اين فيلم ها را نقد و به 
خانواده ها معرفى كنند. واقعيت ها را بگوييد و از آن 
طرف مرغك كانون مرغك اعتماد است و خانواده ها 
اگر اثرى از كانون به آن ها معرفى شــود، استقبال 
مى كنند. سينماى انيميشن ايران يكى از سالم ترين 
آثار در جهان هستند و موضوع هاى بسيار مناسبى 

كار شده است كه به كار خانواده ها خواهد آمد.

 در پايان اگر نكته اى داريد، بگوييد.
در پايــان بگذاريد اين خبر را به شــما بدهم كه ما 
اميدواريم تا مــاه آينده توليدات كانــون در حوزه 
پويانمايى از مــرز 32 عنوان عبور كند كه اين يك 

اتفاق نو و براى ما بسيار ارزشمند است.

برش

حوزه  به  ما  گذشته  سال  از 
ورود  سينمايى  انيميشن  توليد 
يك  ساخت  در  و  كرده ايم  پيدا 
انيميشن با عنوان «انقراض» به 
مى كنيم.  همكارى  مشترك  طور 
با توجه به سابقه اين تيم و كار 
پيشين آن ها كه انيميشن ديده 
نتيجه  به  شده «فيلشاه» است، 
اين همكارى بسيار اطمينان داريم

ساخت مستند درباره «كيارستمى» تمامى ندارد

«مشق شب» مستندسازان  هنر و تجربه

دعواى «معماى شاه» و «از يادها رفته» بالا گرفت

فرهنگ و هنر: شــايد درباره كمتر فيلمسازى 
همچون عباس كيارستمى، اين قدر فيلم ساخته 
شده باشد، به طورى كه در زمان حيات او و پس 
از مرگش دست كم 30 فيلم درباره اش ساخته 
شده اســت، از «ســفر به ديار مسافر» ساخته 
بهمن كيارستمى، در سال 73 گرفته تا «روزى 
روزگارى مراكش» ســاخته سيف االله صمديان، 
«طعم شــيرين» حميده رضوى، «در ستايش 
هفتاد ســالگى» ابراهيم حقيقــى و فيلم هاى 
ديگر از هنرمندان و فيلمسازان نام آشنا و كمتر 
شناخته شده. با گذشت سه سال از مرگ ناگهانى 
و پر حرف و حديث كيارستمى به دليل احتمال 
خطاى پزشكى، همچنان روند فيلمسازى درباره 
اين كارگردان فقيد صاحبنام ادامه دارد. تا  چند 
روز ديگر، فيلم مستند سينمايى «همراه با باد» 
در ســينماهاى گروه هنر و تجربه به روى پرده 
خواهــد رفت. اين فيلم مســتند درباره  عباس 
كيارســتمى و وجوه مختلف هنر در زندگى او 
به كارگردانى مهدى شادى زاده و تهيه كنندگى 
عليرضا شادى زاده است و از اول تير ماه همزمان 
با تولد عباس كيارســتمى در سينماهاى هنر و 
تجربه اكران مى شــود. آيدين آغداشــلو، جواد 
مجابى، ليلى گلســتان، كيانوش عيارى و مريم 

زندى از جمله چهره هايى هســتند كه در اين 
مســتند حضور دارند. مهدى شادى زاده پيشتر 
تجربه  تهيه كنندگى فيلم سينمايى «دژاوو» را 
در كارنامه  خود دارد. او همچنين چندين فيلم 
كوتاه و مستند همچون اتاق، برداشت اول، پله  

پنجم و... را كارگردانى و تهيه كرده است.
نگاهى به فيلم هايى كه درباره كيارستمى ساخته 
شــده، نكات جالبى را روشــن مى كند. بيشتر 
اين فيلم ها را نزديكان وى ســاخته اند. دو فيلم، 
ساخته پسرش بهمن كيارستمى است، دو فيلم 
را حميده رضوى فقيد كه از دوســتان او بوده  و 
دو يا ســه فيلم را هم سيف االله صمديان كه باز 
از دوستان و همراهان كيارستمى در بسيارى از 

سفرهايش بوده، ساخته است.
نكته ديگر اينكه كســانى كه درباره كيارستمى 
فيلم ساخته اند، خود را در حدى ندانسته اند كه 
درباره ســينماى او اظهارنظر كنند. عمده اين 
فيلم ها، محدود شــده است به ثبت لحظاتى از 
شيوه كار كيارستمى در پشت صحنه فيلم هايش، 
حضور اجتماعى او در جشنواره هاى بين المللى 
و اظهارنظراتش درباره موضوعات مختلف مانند 
ســينما، فيلم هاى خودش و زندگى اش. حتى 
فيلم هايى كه فيلمســازان خارجــى درباره او 

ســاخته اند هم از اين قاعده مستثنا نيست. در 
واقع بيشتر فيلم ها را فيلمسازانى ساخته اند كه 
از ستايشگران كيارستمى بوده اند و كسى جرئت 

نكرده سينماى او را نقد كند. 
اگرچه كيارستمى بر قله سينماى ايران و جهان 
قرار داشت، اما گاه نگاه ستايشگرانه در آثار ساخته 
شــده درباره وى، موجب اين تلقى مى شود كه 
مستندساز خود را در مرتبه شاگرد يا ستايشگر 
يا مريد كيارســتمى قرار داده و كمتر فيلمساز 
يا منتقدى در موضع برابر با اين شخصيت قرار 
گرفته است كه اين با ذات جست و جوگر و منتقد 

سينماى مستند در تضاد است. 
بى ترديد تماشاى مستند زندگى سينماگر مشهور 
و البته باهوشى چون كيارستمى براى بسيارى 
جذاب است، اما بايد كليشه هاى ساخت مستند 
درباره شــخصيتى چون كيارستمى هم روزى 
شكسته شود و فيلمسازان جرئت ساخت آثارى 
خلاقه و جسورانه درباره اين شخصيت ها را بيابند. 
به نظر مى رســد برخى كارگردان ها براى بهره 
بردن از جذابيت تبليغاتى برند و نام «كيارستمى» 
در پــى آن هســتند كه فيلمى با اســتفاده  از 
ساختارهاى كليشــه اى مستندسازى بسازند و 
پازل پرتره آن شخصيت طى مصاحبه با دوستان 

و آشنايانش كامل مى شود. شايد بهتر باشد اگر 
هم قصد، ســاختن فيلم درباره اوست، در فرم و 
ساختار مستندهاى اينچنينى اتفاقاتى خلاقانه 

رخ دهد. 
فيلمسازى كه بناست درباره شخصيت مشهورى 
چون كيارستمى كه در زمان حيات و مماتش، 
فيلم هاى مســتند زيادى درباره او ساخته شده، 
فيلم مستند بســازد، چه حرف يا نگاه جديدى 
دارد؟ قرار اســت از كدام زاويه به كيارستمى  و 
آثارش نگاه كند كه خانواده و دوســتانش از اين 
منظر به او نگاه نكرده اند؟ مصاحبه هاى تكرارى با 
آدم هايى كه بارها روبه روى دوربين مستندسازان 
ديگرى نشســته اند و قرار اســت دوباره همان 

حرف هاى گذشته را بزنند، چه بخش پنهانى از 
زندگى و انديشه كيارستمى را پيدا مى كند؟

بدون اينكه بخواهيــم درباره «همــراه با باد» 
پيشــاپيش قضاوت كنيم، يــادآورى مى كنيم 
اگر بناست فيلمســازى در ســايه نامى چون 
كيارستمى، فيلمش را به فروش برساند يا نامش 
را بر سر زبان ها بيندازد، قطعاً راه را اشتباه رفته 
است و اگر بناســت فيلمى متفاوت بسازد بايد 
كفش آهنين به پا كند تا كيارستمى را از منظرى 
جديد بنگرد و آن قدر به ديدگاهش باور داشته 
باشد كه در برابر حرف هاى منتقدان، تاب پذيرش 
انتقادات درست و چشمپوشى بر نظرات مغرضانه 

و متعصبانه را داشته باشد.

فارس: روز يكشنبه مصاحبه اى با «عباس نعمتى» 
مشــاور پروژه و سرپرست نويسندگان سريال «از 
يادها رفته» و البته از مشاوران مرتضى ميرباقرى، 
معاون ســيما منتشر شد كه در بخش هايى از آن 
اين سريال با مجموعه «معماى شاه» مقايسه شده 
اســت. نعمتى در اين مصاحبه عنوان كرد كه در 
زمــان توليد مجموعه معماى شــاه دقيقه اى 30 
ميليون تومان هزينه توليد اين اثر شــده و تأكيد 
كــرد كه با توجه به تفاوت قيمت ها از پنج ســال 
پيش تا امروز، هزينه توليد از يادها رفته نسبت به 
معماى شــاه چيزى حدود يك ششم مى شود: آن 
زمان كه دقيقه اى 30 ميليون تومان خرج «معماى 
شــاه» شد، سريال معمولى با دقيقه اى 2 ميليون 
تومان مصوب مى شد، امروز هزينه سريال معمولى 
به 5 ميليون رسيده، اما براى سريال تاريخى از اين 
جنس به 9 ميليون  و 800 هزار تومان كاهش پيدا 
كرده است. اين نخستين بار است كه يكى از افراد 
صاحب ســمت در تلويزيون، دست به مقايسه دو 
اثر كه ربطى به هم ندارند، زده و تلاش كرده براى 
پوشاندن معايب اثرى دست به تخريب اثر ديگرى 

بزند. «على لدنى» تهيه كننده مجموعه معماى شاه 
ضمن ابراز تعجب از چنين مقايسه اشتباهى گفت: 
آقاى نعمتى ادعاهاى بى پايه و اساســى را مطرح 
كرده كــه بايد آن ها را ثابت كنــد. اگر تلويزيون 
دقيقه اى 30 ميليــون تومان به ما پرداخت كرده 
است، ايشان ســند و مدرك اين پرداخت را ارائه 
دهــد.وى ادامه داد: آقاى نعمتى اگر در ســريالى 
كه خودش دســت اندركار بوده، به مشكل خورده 
و كارش ضعيــف از كار درآمده درباره اثر خودش 
صحبت كند نه اينكه موضوع را به حاشيه بكشاند و 
مسائل بى پايه و اساس عنوان كند. مگر من طى اين 
سال ها از سختى هايى كه در مواجهه با تلويزيون 
داشته ام صحبتى كرده ام كه حالا يك مدعى ديگر 
پيدا مى شود و حرف هاى دروغ مى زند؟ نشراكاذيب 

شگرد پروژه ناموفق از يادها رفته است.
لدنى تصريح كرد: ســه ســال از ماجرا گذشته و 
نمى دانم چه دليلى وجود دارد كه ايشان دست به 
چنين دروغ پراكنى هايى مى زند. اصلاً آقاى نعمتى 
كه الآن در ســازمان برو و بيايى دارند و دستشان 
هم به همه چيز مى رسد، اسناد اين موضوع را ارائه 

دهند. نمى دانم چه منفعتى هنوز برايشــان باقى 
است كه دست به چنين كارهايى مى زنند. 

اين تهيه كننده درباره هزينه توليد سريال معماى 
شاه گفت: در كل 54 ميليارد تومان هزينه توليد اين 
سريال شد كه سه سال و دو ماه كار تصويربردارى 
آن به طول انجاميد. از اين رقم حدود 16 ميليارد 
تومان هزينه ساخت دكورهاى ماندگار نظير خانه 
دكتر وزيرى، خيابان انقلاب، سر در دانشگاه تهران، 
حلبى آباد، ميدان شهدا و ... شد كه هنوز هم پابرجا 
هستند و همين سريال از يادها رفته هم از برخى از 

اين دكورها استفاده كرده بود.
وى ادامــه داد: پــس 16 ميليــارد هزينه دكور، 
هزينه سريال نشده بلكه سرمايه اى براى سازمان 
صداوسيما شــده كه هنوز هم پابرجاست و از آن 
بهــره مى برد و حتى فيلم ها و ســريال هاى ديگر 
هم از آن اســتفاده كرده اند. نكته بعدى اين است 
كه ما در اين سريال حدود 40 ميليارد هم هزينه 
توليد كرديم. بخشى از اين هزينه به  اجاره بهاى 
گزاف روزانه برخى لوكيشن هاى خاص ما اختصاص 
داشت. لدنى با بيان اينكه معماى شاه اثرى پر بازيگر 

بود، اظهارداشت: ما در اين كار از حضور حدود 850 
بازيگر بهره برده ايم كه 200 نفر از آن ها بازيگران 
شاخص بوده اند. 200 هزار نفر هنرور داشته ايم و 
اين سريال در بيش از 400 لوكيشن تصويربردارى 
شده است. در نهايت 2500 سكانس تهيه شده و 
ما حدود 4000 دقيقه توليد داشته ايم كه در قالب 
96 قسمت و نه 25 قسمت! روى آنتن رفته است.

لدنى گفت: دليل اين قياس هاى مضحك و اشتباه 

چيســت؟ همان طور كه گفتم معماى شاه در 96 
قســمت روى آنتن رفت و چندين مينى سريال 
و تلــه فيلم هم از دل آن اســتخراج شــد كه در 
مناســبت هاى گوناگون، تلويزيون آن ها را پخش 
مى كند. طبق چيزى كه درباره هزينه توليد سريال 
معماى شاه گفتم، اين اثر با برآورد دقيقه اى حدود 
10 تا 12 ميليون تومان ســاخته شده كه با آنچه 

آقاى نعمتى اشاره كرده، تفاوت فاحشى دارد.

درنگ 

تلويزيون 

محمدرضا كريمى صارمى
مديركل امور سينمايى و تئاتر كانون پرورش فكرى كودكان و نوجوانان 

از رشد انيميشن كشورمان مى گويد
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